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Protokół nr XIII/16 
z XIII sesji Rady Miejskiej w Pakości 

odbytej w dniu 19 maja 2016 r.  
w godz. 14.00 – 16.40 

 
 Obradom XIII sesji Rady Miejskiej w Pakości przewodniczył 
Przewodniczący Rady Miejskiej w Pakości p. Jerzy Joachimiak.  
 
 Przewodniczący obrad na podstawie art. 20 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 
1990 r. o samorządzie gminnym /Dz. U. z 2016 r., poz. 446/ otworzył XIII sesję 
Rady Miejskiej w Pakości.  
 

Przewodniczący obrad powitał radnych, Burmistrza Pakości, pracowników 
Urzędu Miejskiego, kierowników jednostek samorządowych, sołtysów oraz 
zaproszonych gości.  
 
 
Do pkt. 2 - stwierdzenie prawomocności obrad. 
 
 Przewodniczący obrad stwierdził, że w XIII sesji Rady Miejskiej w 
Pakości uczestniczy 13 radnych, co stanowi 87% składu rady. Quorum jest 
zachowane. Rada może obradować i podejmować uchwały. 
 
Radny nieobecny: 
1. p. Tomasz Żak. 
 
Radny spóźniony: 
1. p. Tomasz Kujawa. 
 
/lista obecności stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 3 - zatwierdzenie proponowanego porządku obrad. 
 

Przewodniczący obrad przedstawił proponowany porządek obrad XIII sesji 
Rady Miejskiej w Pakości w brzmieniu: 
 

1. Otwarcie sesji. 
2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 
3. Zatwierdzenie proponowanego porządku obrad. 
4. Przyjęcie protokołu obrad XII sesji Rady Miejskiej w Pakości. 
5. Zapoznanie się z informacją o działalności Burmistrza Pakości w okresie od  

16 marca 2016 r. do 12 maja 2016 r. 
6. Interpelacje i zapytania radnych. 
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7. Wnioski i zapytania przedstawicieli rad sołeckich.  
8. Zapoznanie się z informacją na temat realizacji zadań w zakresie 

upowszechniania kultury fizycznej i sportu na terenie gminy Pakość w 
2015r., 

- wystąpienie Kierownika Referatu Oświaty, Kultury i Promocji Gminy  
p. Mariusza Jarzynowskiego, 

- dyskusja. 
9. Zapoznanie się z Oceną zasobów pomocy społecznej dla gminy Pakość za 

rok 2015, 
- wystąpienie Kierownika Ośrodka Pomocy Społecznej w Pakości  

p. Katarzyny Kurowskiej, 
- dyskusja. 

10. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego oraz sprawozdania z 
wykonania budżetu Gminy Pakość za 2015 rok, 

- wystąpienie Burmistrza Pakości p. Wiesława Kończala, 
- wystąpienie Skarbnika Gminy p. Anny Kruszka i przedstawienie 

uchwały Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w 
Bydgoszczy w sprawie wyrażenia opinii o przedłożonym przez 
Burmistrza Pakości sprawozdaniu z wykonania Budżetu Gminy 
Pakość za 2015 rok, 

- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

11. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
udzielenia absolutorium Burmistrzowi Pakości z tytułu wykonania budżetu 
Gminy Pakość za 2015 rok, 

- wystąpienie przewodniczącego Komisji Rewizyjnej p. Zygmunta 
Gronia i przedstawienie opinii komisji do sprawozdania z wykonania 
budżetu Gminy Pakość za rok 2015 oraz uchwały Składu 
Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy 
dotyczącej wyrażenia opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie 
absolutorium dla Burmistrza Pakości, 

- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

12. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
zatwierdzenia sprawozdania finansowego Ośrodka Kultury i Turystyki w 
Pakości za 2015 rok, 

- wystąpienie Dyrektora Ośrodka Kultury i Turystyki w Pakości  
p. Joanny Reimann, 

- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

13. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
zatwierdzenia sprawozdania finansowego Biblioteki Publicznej w Pakości 
za 2015 rok, 
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- wystąpienie Dyrektora Biblioteki Publicznej w Pakości p. Olgi 
Kapelińskiej, 

- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

14. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości zmieniającej 
uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Pakość na 2016 r.  

- wystąpienie Skarbnika Gminy p. Anny Kruszka, 
-  dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

15. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości zmieniającej 
uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Pakość na lata 2016-2029,   

- wystąpienie Skarbnika Gminy p. Anny Kruszka, 
- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

16. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
wyrażenia zgody na sprzedaż niezabudowanej nieruchomości gruntowej, 
położonej w m. Mielno gm. Pakość, oznaczonej jako dz. 13/13, stanowiącej 
mienie komunalne Gminy Pakość,  

- wystąpienie Sekretarza Gminy p. Joanny Zemełka,  
- dyskusja,  
- podjęcie uchwały. 

17. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
wyrażenia zgody na sprzedaż niezabudowanej nieruchomości gruntowej, 
położonej w m. Mielno gm. Pakość, oznaczonej jako dz. 13/16, stanowiącej 
mienie komunalne Gminy Pakość,  

- wystąpienie Sekretarza Gminy p. Joanny Zemełka,  
- dyskusja,  
- podjęcie uchwały. 

18. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
wyrażenia zgody na nabycie w drodze darowizny przez Gminę Pakość 
nieruchomości gruntowej oznaczonej jako działka nr 192/1, położonej w 
obrębie Radłowo, gm. Pakość, stanowiącej własność Skarbu Państwa,  

- wystąpienie Sekretarza Gminy p. Joanny Zemełka,  
- dyskusja,  
- podjęcie uchwały. 

19. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
wydzierżawienia części nieruchomości gruntowej oznaczonej jako dz. nr 
53/19, stanowiącej własność Gminy Pakość, na okres dłuższy niż 3 lata, 
położonej w m. Wielowieś gm. Pakość, 

- wystąpienie Sekretarza Gminy p. Joanny Zemełka,  
- dyskusja,  
- podjęcie uchwały. 

20. Zapytania i wolne wnioski. 
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21. Odpowiedzi na interpelacje, zapytania i wnioski. 
22. Zamknięcie sesji. 

 
Przewodniczący obrad poinformował, że z uwagi na zmianę przepisów art. 29 

ust. 5 ustawy o organizowaniu i prowadzeniu działalności kulturalnej, który 
stanowi iż roczne sprawozdanie finansowe instytucji kultury zatwierdza 
organizator. W przypadku samorządowej instytucji kultury roczne sprawozdanie 
finansowe zatwierdza organ wykonawczy jednostki samorządu terytorialnego, 
którym jest Burmistrz Pakości. Z uwagi na powyższe proponuję w pkt. 12 i 13 
porządku obrad dokonać zmian polegających na:  
Pkt. 12. otrzymuje brzmienie: Zapoznanie się ze sprawozdaniem finansowym 
Ośrodka Kultury i Turystyki w Pakości za 2015 r. 
Pkt. 13. otrzymuje brzmienie: Zapoznanie się ze sprawozdaniem finansowym 
Biblioteki Publicznej w Pakości za 2015 rok. 
Pozostałe punkty porządku obrad pozostają bez zmian. 
 
Przystąpiono do przegłosowania proponowanej zmiany porządku obrad. 
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   13 radnych 
przeciwnych     0      " 
wstrzymało się      0      " 
 
Innych uwag do porządku obrad nie wniesiono. 
   
Przystąpiono do przegłosowania porządku obrad z wprowadzoną zmianą.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   13 radnych 
przeciwnych     0      " 
wstrzymało się      0      " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości przyjęła 
porządek obrad XIII sesji. 
 
 
Do pkt. 4 - przyjęcie protokołu obrad XII sesji Rady Miejskiej w Pakości. 
 

Przewodniczący obrad poinformował obecnych, że protokół z XII sesji 
Rady Miejskiej w Pakości był wyłożony do wglądu w biurze rady oraz 
przedłożony Burmistrzowi Pakości.  
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Uwag do protokołu nie wniesiono. 
 
Przewodniczący zaproponował przyjęcie protokołu XII sesji Rady Miejskiej 

w Pakości i przystąpienie do głosowania. 
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   13  radnych  
przeciwnych     0      " 
wstrzymało się      0      " 
 
  Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska przyjęła protokół XII 
sesji Rady Miejskiej w Pakości.  
 
 
Do pkt. 5 – zapoznanie się z informacją o działalności Burmistrza Pakości  
w okresie od 16 marca 2016 r. do 12 maja 2016 r. 
 

Przewodniczący obrad poinformował, że radni informację o działalności 
Burmistrza Pakości otrzymali w materiałach sesyjnych.  
 
Uwag do informacji nie wniesiono. 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości zapoznała 
się z informacją o działalności Burmistrza Pakości w okresie od 16 marca 2016r. 
do 12 maja 2016r. 
 
/informacja o działalności Burmistrza Pakości stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 6 - interpelacje i zapytania radnych. 
 
Radny p. Mariusz Lewandowski 
 

- w imieniu mieszkańców osiedla KSM zwrócił się z prośbą o rozważenie 
możliwości ustawienia ławek w ciągu chodnika prowadzącego w 
kierunku Jeziora Pakoskiego. 

 
Radny p. Marek Szymborski 
 

- zwrócił się z prośbą o naprawę chodnika przy budynku Szkolna 57 w 
Pakości, będącego łącznikiem z placem zabaw przy ul. Barcińskiej, 
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- kolejna interpelacja dotyczyła wymiany żarówek w lampach 
usytuowanych przy kładce nad rzeką Noteć, 

 
- radny zwrócił się z prośbą o likwidację wyrwy w nawierzchni asfaltowej 

przy przystanku autobusowym, ul. Jankowska w Pakości, 
 

- radny z wrócił się z prośbą o przycinkę krzewów na terenie gminy, w 
szczególności krzaku bzu rosnącego przy wyjeździe z przystanku 
autobusowego, ul. Jankowska w Pakości. 

 
Radny p. Zygmunt Groń 
 

- radny zwrócił się z prośbą o wystąpienie do Zarządu Dróg 
Wojewódzkich z pismem w sprawie naprawy nawierzchni drogi nr 251 
relacji Inowrocław – Kaliska, przy posesji Barcińska 16 w Pakości.  

 
- kolejna interpelacja dotyczyła wykonania napraw cząstkowych 

nawierzchni ul. Dworcowej w Pakości, na odcinku od urzędu 
pocztowego w kierunku byłego dworca PKP.  

 
- radny zwrócił się z prośbą o naprawę chodnika położnego wzdłuż 

ogrodzenia  stadionu KS „Notecianka” w kierunku ul. Błonie. Chodnik 
wykonany jest z kostki brukowej, która w niektórych miejsca się zapadła 

 
Radny p. Marcin Nieznalski 
 

- zwrócił się z pytaniem kiedy będą realizowane prace polegające na 
uzupełnianiu dróg gminnych kruszywem? 

 
Radny p. Mariusz Augustyn 
 

- zwrócił się z prośbą o wystąpienie do zarządcy drogi w sprawie naprawy 
poboczy przy skrzyżowaniu drogi wojewódzkiej relacji Inowrocław - 
Kaliska oraz drogi powiatowej w m. Rybitwy gm. Pakość (przy stacji 
CPN). 

 
- radny zwrócił się z prośbą o dokonanie przeglądu siatek okalających 

kompleksy boisk „Orlik”.  
/interpelacje stanowią załącznik do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 7 – wnioski i zapytania przedstawicieli rad sołeckich. 
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Nie zgłoszono wniosków i zapytań. 
 
 
Do pkt. 8 – zapoznanie się z informacją na temat realizacji zadań w zakresie 
upowszechniania kultury fizycznej i sportu na terenie gminy Pakość w 2015r. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że informacja została przedstawiona 
podczas posiedzenia Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Współpracy z 
Organizacjami Pozarządowymi. Poprosił o wystąpienie Kierownika Referatu 
Oświaty, Kultury i Promocji Gminy p. Mariusza Jarzynowskiego. 
 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Panie Burmistrzu, Szanowni Goście.  
Przedstawię informacją z realizacja zadań z zakresu upowszechniania kultury 

fizycznej i sportu na terenie Gminy Pakość w roku 2015. Działalność pożytku 
publicznego prowadzona w Gminie Pakość w zakresie upowszechniania kultury 
fizycznej i sportu stanowi ważny element w sferze działań publicznych 
koncentrujących wokół siebie podmioty i ludzi aktywizujących społeczność 
lokalną. Podejmowana inicjatywa na rzecz wspólnoty samorządowej wpływa na 
poprawę poziomu sportowo-sprawnościowego, pozwala na samodoskonalenie, 
poszerzanie wiedzy oraz wymianę doświadczeń wśród dzieci, młodzieży a także 
dorosłych w różnorodnych dziedzinach sportu. Uczestnicy nabywają umiejętności 
pracy w zespole, poznają zasady bezpieczeństwa, realizują zainteresowania. 
Ponadto każde wspólne działanie w dziedzinie kultury fizycznej i sportu integruje 
społeczność, kształtuje pozytywne postawy, a także sposób postrzegania sportu i 
jego wpływ na zdrowy i aktywny styl życia. W roku 2015 na terenie gminy Pakość 
realizację zadań z zakresu upowszechniania kultury fizycznej i sportu prowadziły 
kluby: 

- Klub Sportowy Notecianka, 
- Miejsko-Gminne Zrzeszenie Ludowe Zespoły Sportowe,  
- Międzyszkolny Uczniowski Klub Sportowy Sokół, 
- Ludowy Uczniowski Klub Sportowy ,,Kościelec”, 
- Yacht Klub Polska Inowrocław,  
- Stowarzyszenie Rozwoju Sołectwa Wielowieś w Gminie Pakość. 
Największym beneficjentem środków na realizację zadań w 2015r. i latach 

poprzednich był KS ,,Notecianka”. Udział Klubu w ogólnej puli pieniędzy 
rozdzielonych na poszczególne podmioty wyniósł 60,47%. Na kolejnych 
pozycjach znalazły się M-GZ LZS (23,26%) oraz MUKS „Sokół” (12,33%), 
Stowarzyszenie Rozwoju Sołectwa Wielowieś (2,33%), YKP Inowrocław (1,17%), 
LUKS Kościelec (0,47 %). Dominująca pozycja KS ,,Notecianka” w pozyskiwaniu 
środków przeznaczonych na realizację zadań w zakresie kultury fizycznej i sportu 
utrzymuje się od lat na stosunkowo wysokim poziomie, jest to ok. 60% środków 
przeznaczonych na realizację zadań przez Gminę Pakość. Dla pozostałych 
stowarzyszeń wysokość środków przeznaczonych na upowszechnianie kultury 
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fizycznej i sportu w ostatnich latach utrzymuje się na stałym poziomie, jednakże 
należy zauważyć znaczny wzrost dotacji przekazanej z budżetu gminy dla 
Stowarzyszenia Rozwoju Sołectwa Wielowieś w Gminie Pakość. Analizując 
strukturę środków przeznaczanych na realizację zadań z zakresu kultury fizycznej i 
sportu w roku 2015 spojrzeć należy również na wydatkowanie środków w skali 
ponadlokalnej, co z jednej strony pokazuje podejście danej JST do tego typu 
działań, z drugiej zaś daje pełniejszy obraz sytuacji. W odniesieniu do udziału 
środków przeznaczanych na sport w ogólnej puli wydatków budżetowych, udział 
ten w przypadku gminy Pakość wynosił 0,69%. Dla porównania w gminach 
sąsiednich dla Barcina wskaźnik ten wyniósł 0,58%, dla gminy Gniewkowo 
0,38%, dla gminy Janikowo 0,79%. Dotacji udzielano w szczególności w oparciu o 
Program współpracy Gminy Pakość z organizacjami pozarządowymi. Wysokość 
środków finansowych przeznaczonych na realizację zadań zleconych wskazanych 
w „Programie”, określa Rada Miejska w uchwale budżetowej. Podstawę prawną 
stanowi ustawa z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym z roku 1990.              

Gmina Pakość sprawuje kontrolę prawidłowości wykonywania zadania 
publicznego przez podmiot, któremu udzielono dotacji oraz prawidłowości jej 
wydatkowania. Kontrola może być przeprowadzona w toku realizacji zadania 
publicznego oraz po jego zakończeniu. Ponadto Beneficjent zobowiązany jest do 
składania w terminie do 31 stycznia roku następującego po roku, w którym 
realizowano zlecone zadanie, szczegółowego sprawozdania z jego wykonania. 

Teraz przedstawię działalność poszczególnych klubów, które otrzymały 
dofinansowanie. KS „Notecianka” jest jednosekcyjnym klubem sportowym 
uczestniczącym w rozgrywkach piłkarskich na poziomie województwa i Ligi 
Kujawsko-Pomorsko-Wielkopolskiej. Klub w 2015r. otrzymał dotację w 
wysokości 130 000,00 zł. W ramach realizacji zadania publicznego odbywały się 
spotkania instruktażowe, współuczestnictwo w rozgrywkach sportowych na 
różnych szczeblach: Drużyna Seniorów na szczeblu IV Ligi i niższych Lig ORPN 
Bydgoszcz, drużyny młodzieżowe na szczeblu okręgu, a także powstały kolejne 
drużyny dziecięce – grupa Skrzatów i kolejna drużyna seniorów, która 
uczestniczyła w rozgrywkach klasy „B”. K.S. „Notecianka” w 2015 r. zatrudniał 3 
trenerów oraz kierownika do spraw bezpieczeństwa. W zajęciach sportowych 
czynnie uczestniczyło ponad 140 zawodników w sześciu grupach wiekowych. 
Bazą dla klubu był Stadion Miejski wraz z zapleczem, kompleks sportowy „Orlik” 
przy ulicy Mogileńskiej oraz przy ul. Szkolnej, sala sportowa przy Ośrodku 
Kultury i Turystyki, siłownia oraz sauna. W sezonie 2015 seniorzy K.S. 
„Notecianka” zakończyli rozgrywki rundy jesiennej na 3 miejscu. 

Na terenie gminy Zrzeszenie LZS tworzą trzy zespoły piłkarskie: LZS 
Kościelec, LZS Wielowieś, LZS Hermes Radłowo. W 2015r. na realizację zadania 
otrzymały te kluby łączną dotację w wysokości 50 000,00 zł. Obecnie Zrzeszenie 
liczy około 130 członków uczestniczących w zajęciach i rozgrywkach oraz 4 
trenerów. W rozbiciu na poszczególne zespoły struktura wygląda następująco: LZS 
Kościelec, seniorzy – 30 osób, juniorzy starsi – 20 osób; LZS Wielowieś, seniorzy 
– 25 osób; LZS Hermes Radłowo, juniorzy Orlicy – 15 osób, seniorzy – 30 osób. 
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Bazą dla LZS Kościelec było boisko szkolne należącego do ZPO w Kościelcu 
wraz z zapleczem. LZS Wielowieś korzysta z boiska w Wielowsi, oraz 
bezpłatnego  zaplecza przy świetlicy wiejskiej. LZS Hermes Radłowo, zespół 
korzysta z boiska w Radłowie oraz bezpłatnie z zaplecza przy świetlicy wiejskiej 
w Radłowie. Drużyny tworzące Zrzeszenie osiągnęły następujące wyniki w 
sezonie 2014/2015 w klasie B, w grupie Bydgoszcz IV: LZS Kościelec VII 
miejsce, LZS Hermes Radłowo III miejsce, LZS Wielowieś IX miejsce. 

Działalność MUKS „SOKÓŁ” w 2015r. Głównym zadaniem „Sokoła” jest 
szkolenie dzieci, młodzieży  i dorosłych w siatkówce, koszykówce oraz 
przygotowywanie drużyn klubowych do rozgrywek sportowych. Klub organizuje 
również imprezy sportowo-rekreacyjne dla mieszkańców gminy. W 2015r. 
„Sokół” otrzymał dotację w wysokości 26 500,00 zł. Obecnie klub skupia około 62 
osoby uczestniczące w zajęciach treningowych oraz rozgrywkach. Zajęcia 
prowadzi 1 trener. Klub bezpłatnie korzysta z sali gimnastycznej Gimnazjum w 
Pakości oraz kompleksu boisk sportowych „Orlik’. Młodzi koszykarze „Młodzicy 
Młodsi” po prawie 3 letnim okresie szkoleniowym zostali zgłoszeni do ligowych 
rozgrywek w sezonie 2015/2016. Koszykarze zwyciężyli w turnieju „O Puchar 
Dyrektora OSiR” w Inowrocławiu oraz „O Puchar Burmistrza Kruszwicy”. Grupa 
rekreacyjna młodzieży i seniorów startowała w lidze amatorskiej koszykówki, a 
także licznych turniejach i zawodach. Grupa siatkarek zwyciężyła w turnieju „O 
Puchar Burmistrza” w Łabiszynie.  

Klub LUKS w Kościelcu działa przy Zespole Szkół Ponadgimnazjalnych w 
Kościelcu. Jego działalność dotyczy popularyzowania strzelectwa sportowego. 
LUKS „Kościelec” w roku 2015 otrzymał dotację z gminy Pakość w wysokości  
1 000,00 zł. Jest to jedyna zewnętrzna dotacja dla klubu, która przeznaczana jest w 
całości na zakup amunicji. Szkoleniem strzeleckim objęto około 100 uczniów. 
Klub skupia 20 członków. Bazą jest strzelnica klubowa, która posiada 4 
stanowiska do broni pneumatycznej i 4 stanowiska do broni kulowej. Siedziba 
znajduje się Kościelcu przy Zespole Szkół Ponadgimnazjalnych. Zawodnicy 
LUKS „Kościelec” w Kujawsko-Pomorskiej Wojewódzkiej Lidze Strzeleckiej 
zdobyli w klasyfikacji generalnej III miejsce. Paulina Żelazek w III rundzie 
indywidualnie zajęła I miejsce, a w rundzie IV wywalczyła II. W klasyfikacji 
generalnej zajęła II miejsce, a Oliwia Grobelniak IV. W wojewódzkich 
eliminacjach zawodów strzeleckich o Srebrne Muszkiety drużynowo w kategorii 
kobiet zawodniczki zajęły II miejsce, a w kategorii mężczyzn III. W 
ogólnopolskich zawodach sportowo - obronnych drużyna zdobyła III miejsce. 

Yacht Klub Polski Inowrocław w 2015r. otrzymał dotację z budżetu gminy 
Pakość w wysokości 2 500,00 zł. Statutowa działalność Klubu dotyczy żeglarstwa. 
Celem jest zaspakajanie potrzeb w zakresie uprawiania sportów wodnych we 
wszystkich formach i turystyki wodnej, krzewienie wiedzy żeglarskiej. Działalność 
obejmuje zarówno szkolenie, jak i organizację zawodów żeglarskich, regat i 
pikników. W klubie skupionych jest 55 osób, z czego 50 to aktywni żeglarze. Bazą 
jest stanica żeglarska w Łącku, będąca własnością klubu. 



 10 

 Stowarzyszenia Rozwoju Sołectwa Wielowieś w Gminie Pakość. Od roku 
2014 Stowarzyszenie otrzymuje wsparcie w zakresie upowszechniania kultury i 
sportu na organizowanie zawodów sportowych - Puchar Polski „Wyścigi 
Traktorów”. Zawody zorganizowane są dla mieszkańców Gminy Pakość, a także 
całego Woj. Kujawsko-Pomorskiego na terenie sołectwa Wielowieś. Celem 
zawodów jest w szczególności propagowanie bezpiecznej jazdy traktorem. 
Ponadto w ramach imprezy przygotowane zostały atrakcje sportowe, organizowane 
konkursy wraz z nagrodami. W 2015 roku stowarzyszenie otrzymało z budżetu 
gminy  dotację w wysokości 5 000,00 zł. 
  Przedstawione sprawozdanie dotyczy nie tylko stanu realizacji zadań z 
zakresu upowszechniania kultury fizycznej i sportu, ale również pokazuje 
zaangażowanie gminy w rozwój i popularyzację sportu wśród jej mieszkańców. 
Samorząd gminy od wielu lat dokłada wszelkich starań, aby dostępna baza 
sportowo - rekreacyjna spełniała oczekiwania jej użytkowników. Naprawy i 
remonty posiadanej bazy sportowej przeprowadzane są na bieżąco. Sprawą 
konieczną, wymagającą prób jej rozwiązania jest potrzeba znalezienia finansowego 
wsparcia dla inwestycji polegającej na remoncie trybun wraz z budową zadaszenia 
na stadionie miejskim w Pakości oraz budową boiska treningowego. Niestety 
planowane zadanie nie spełnia kryteriów Rozporządzenia Ministra Sportu i 
Turystyki z dnia 18 grudnia 2015r. w sprawie przekazywania środków z Funduszu 
Rozwoju Kultury Fizycznej w zakresie programu inwestycyjnego przebudowy, 
remontu i inwestycji obiektów sportowych. W ramach zadania pt. 
„Zagospodarowanie terenów przybrzeżnych Jeziora Pakoskiego w Jankowie” 
planowana jest rozbudowa przestrzeni sportowej, przede wszystkim budowa 
hangaru na sprzęt wodny wraz z  budynkiem socjalnym. W roku bieżącym gmina 
przystąpi do realizacji inwestycji polegającej na budowie dwóch siłowni 
zewnętrznych służących do aktywnej rekreacji w plenerze. Jedna z tych siłowni 
usytuowana zostanie w parku przy plaży. Ponadto w zakresie wspierania 
aktywności fizycznej w 2015r. w ramach środków pochodzących z funduszu 
sołeckiego sfinansowano zakup dwóch urządzeń siłowni zewnętrznej typu biegacz       
i orbitrek oraz betonowego stołu do tenisa, które zamontowane zostały na placu 
rekreacyjnym w Dziarnowie. W bieżącym roku w miejscowości Ludkowo i 
Dziarnowo dokonano zakupu siedmiu urządzeń siłowni zewnętrznej typu wioślarz, 
ridder, twister, orbitrek, narciarz i drabinka. Należy stwierdzić, że działalność 
wszystkich stowarzyszeń byłaby w znacznym stopniu ograniczona, gdyby nie 
starania klubów o pozyskanie środków sponsorskich. Osiągane sukcesy sportowe 
były do tej pory wynikiem znacznego zaangażowania tych środków, dotyczy                 
to zwłaszcza działalności KS ,,Notecianka”. Należy podkreślić, że spełnienie 
sportowych aspiracji klubu oraz jego kibiców uzależnione jest od zaangażowania 
odpowiednio wysokich sponsorskich środków finansowych. Brak sponsora 
strategicznego klubu w znacznym stopniu ogranicza możliwości osiągania 
najwyższych celów, a działalność klubu oparta jest głównie na środkach 
publicznych. Problemem występującym we wszystkich stowarzyszeniach                 
są trudności w zapewnieniu wkładu własnego, niezbędnego dla uzyskania dotacji 
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budżetowych. Na szczególne podkreślenie zasługuje duże zaangażowanie 
działaczy sportowych w działalności klubów, oparte na zasadach wolontariatu, co 
w znacznym stopniu wpływa na zapewnienie ich należytego funkcjonowania. 
  Rozliczenie dotacji za rok 2015. W wyniku rozliczenia dotacji 
przeznaczonych na dofinansowanie realizacji zadania z zakresu upowszechniania 
kultury fizycznej i sportu w 2015r. stowarzyszenia przedłożyły sprawozdania 
końcowe z wykonania zadania. Zakres kontroli obejmował sprawdzenie pod 
względem rachunkowym i merytorycznym dokumentów zgodnie z zawartymi 
umowami. W przedłożonych dokumentach nie ujawniono nieprawidłowości, co 
wskazuje, że dotacje zostały wydatkowane w sposób prawidłowy w szczególności 
w zakresie terminowości wykorzystania środków finansowych, prawidłowości 
faktur i dokumentów rozliczających przyznaną dotację. W zestawieniach faktur i 
rachunków ujęto wszystkie dokumenty księgowe związane z realizacją zadania 
potwierdzające koszty pokryte z dotacji oraz poniesione w ramach środków 
własnych. Dziękuję bardzo. 
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionej informacji. 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości zapoznała 
się z informacją na temat realizacji zadań w zakresie upowszechniania kultury 
fizycznej i sportu na terenie gminy Pakość w 2015r. 
 
/informacja stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 9 - zapoznanie się z Oceną zasobów pomocy społecznej dla gminy 
Pakość za rok 2015. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że informacja została przedstawiona 
podczas posiedzenia Komisji Spraw Społecznych i Porządku Publicznego. 
Poprosił o wystąpienie Kierownika Ośrodka Pomocy Społecznej w Pakości  
p. Katarzynę Kurowską. 
 
 Panie Przewodniczący, Szanowni Radni, Panie Burmistrzu, Zaproszeni 
Goście. 
 Ocena zasobów pomocy społecznej, to dokument, w pewnym rodzaju 
strategiczny, można by powiedzieć, który jest podstawą planowania budżetu na 
następny rok. Ocena zasobów dotyczy roku 2015. W przedstawionej prezentacji 
będzie nazywany rokiem oceny. Jest to dokument, tak jak powiedziałam, który jest 
podstawą planowania budżetu, natomiast nie zawsze jest tak, że rzeczywiście ten 
budżet jest zgodny z tymi planami, które są tutaj zakładane. Dotyczy to głównie 
środków pochodzących z budżetu państwa, chociaż na zakończenie roku można 
powiedzieć, że te środki są wyrównywane i jest to równomierne z tym 
zapotrzebowaniem, które składamy w planie budżetu na koniec każdego roku. 
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Ocena zasobów pomocy społecznej zawiera dane demograficzne, dane dotyczące 
samych świadczeń z pomocy społecznej, ale też takiej ogólnej sytuacji w gminie w 
zakresie zasobów mieszkań komunalnych i innych problemów społecznych 
występujących na naszym terenie. Jak zwykle zaczynam prezentację od 
przedstawienia zasobów demograficznych. Od kilku lat obserwujemy nieznaczny 
spadek mieszkańców Pakości, w tym roku o kolejne 16 osób. Są to dane z 
Głównego Urzędu Statystycznego, tych mieszkańców jest jednak więcej, bo są 
jeszcze osoby, które są zameldowane na pobyt czasowy. Jak Państwo widzicie, 
starzejące się społeczeństwo to również charakterystyczne zjawisko dla naszej 
gminy. Mieszkańców w wieku powyżej 60 lat i więcej, kobiet 1197, mężczyzn 
545. Zdecydowanie przewyższająca liczba kobiet, ale to charakterystyczne 
zjawisko starzenia się społeczeństwa będziemy obserwować przez najbliższe lata. 
Najważniejszym i największym problemem społecznym, na który zwracałam 
uwagę przy okazji prezentowania Strategii rozwiązywania problemów 
społecznych, jest bezrobocie i to zjawisko ma odzwierciedlenie w klientach 
pomocy społecznej. Jeśli chodzi o osoby bezrobotne w roku oceny, mówimy o 
końcu roku 2015, na terenie gminy pozostawało 764 osoby, w tym osób 
długotrwale bezrobotnych, czyli przynajmniej 24 miesiące – 448. Natomiast proszę 
zwrócić uwagę jak nieznaczna jest liczba osób pobierających zasiłek dla 
bezrobotnych.  Czyli są to tylko te osoby, które pracowały przez jakiś czas i nabyły 
prawo do zasiłku. Ta rzesza bezrobotnych to są osoby bez prawa do zasiłku. 
Pozwoliłam sobie Państwu przedstawić również, bo akurat uczestniczyłam w 
Powiatowej Radzie Zatrudnienia, dane na koniec roku, jak to wygląda w powiecie, 
żebyście mogli Państwo sobie porównać. Jeśli chodzi o stopę bezrobocia na koniec 
roku w Powiecie Inowrocławskim, wynosiła ona 18,1. Proszę teraz zwrócić uwagę, 
że Województwo Kujawsko-Pomorskie to jest 13,3, a teren kraju 9,8. Stopa 
bezrobocia w naszym powiecie jest praktycznie podwojona. Problem bezrobocia to 
nie tylko problem naszej gminy, ale i całego Powiatu Inowrocławskiego. Ta stopa, 
ona i owszem spada, ale cały czas jak spotykam się z dyrektorem Powiatowego 
Urzędu Pracy, podkreśla, że ona jest jednak cały czas bardzo wysoka, w 
porównaniu chociażby z terenem kraju. Jeszcze takie dodatkowe dane; liczba osób 
bezrobotnych do 30 roku życia, widzicie Państwo, że rzesza tych młodych osób 
bezrobotnych, to jest ponad 3 200. To są dane dla powiatu, taka charakterystyka 
osób bezrobotnych. Mieszkania komunalne. Jeśli chodzi o mieszkania komunalne 
to w Pakości spada liczba mieszkań komunalnych w zasobach gminy. Na koniec 
roku 2015 było to tylko 206 lokali. Liczba wniosków złożonych na mieszkanie 
komunalne w roku oceny - 57 i tutaj ta liczba wzrasta z roku na rok. Od lat nie 
zwiększa się liczba mieszkań socjalnych, a zapotrzebowanie jest utrzymywane na 
takim samym poziomie. Przechodzimy już do problemów pomocy społecznej. Jeśli 
chodzi o liczbę osób korzystających z pomocy społecznej, obserwujemy 
nieznaczny spadek. Myślę, że tutaj nie ma żadnego szczególnego wyjaśnienia, jeśli 
chodzi o kryteria dochodowe są utrzymane, liczba osób tak jak mówię nieznaczny 
spadek, natomiast nakłady finansowe są cały czas takie same, bo kwoty zasiłków 
okresowych one nieustannie wzrastają do kwoty zasiłków stałych. Liczba osób, 
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którym przyznano świadczenie to jest 651. Tutaj natomiast obserwujemy, w naszej 
ocenie, znaczący spadek liczby osób długotrwale korzystających z pomocy. 
Długotrwale, to są te osoby, które korzystają przynajmniej przez 18 miesięcy w 
ciągu 36. To jest o tyle korzystne zjawisko, że wynika z tego, że osoby, które 
okresowo znajdują się w trudnej sytuacji o tą pomoc występują i potem się ją 
usamodzielnia. To w roku 2015 było wyjątkowo zauważalne. Jeśli chodzi o 
powody przyznawania świadczeń. W trakcie przeprowadzania wywiadów 
środowiskowych pracownik socjalny zawsze zaznacza z jakiego powodu dana 
pomoc jest udzielana. Wiadomo, że tutaj ubóstwo, na które się składa 
nieprzekraczanie kryteriów dochodowych określonych w ustawie jest tym 
głównym wyznacznikiem. Ten najważniejszy problem społeczny, o którym już 
wspomniałam, bezrobocie dotyczy 295 rodzin. Przybywa osób niepełnosprawnych, 
które z posiadanych rent inwalidzkich czy zasiłków stałych nie są w stanie 
zabezpieczać swoich potrzeb. Liczba tych rodzin to 167, tak samo długotrwała 
choroba. Niezaradność w sprawach opiekuńczo-wychowawczych dotyczy 135 
środowisk, to są również rodzice samotnie wychowujące dzieci, czy rodziny 
wielodzietne, które mają jakieś określone problemy w zakresie sprawowania 
funkcji opiekuńczo-wychowawczych. Alkoholizm, nie tylko jako choroba, ale jako 
problemy alkoholowe są zdiagnozowane w 34 środowiskach. Osób bezdomnych, 
takich które skorzystały ze wsparcia, w tym głównie ze schronienia, jest na koniec 
roku 2015-12. Udzielaliśmy również pomocy osobom opuszczającym zakłady 
karne. Jest to nasz obowiązek ustawowy. Każda osoba opuszczająca zakład karny 
zwraca się do ośrodka, mamy obowiązek wtedy udzielenia mu takiej pomocy. Z 
powodu przemocy w rodzinie, 7 rodzinom udzielono pomocy. Usługi opiekuńcze, 
podkreślam to przy każdej okazji kiedy spotykam się z Państwem że 
zapotrzebowanie na usługi opiekuńcze rośnie. To tutaj też widać, 26 osób 
skorzystało z takiego wsparcia w roku 2015. Mogę powiedzieć, że na tą chwilę 4 
osoby chore oczekują na takie wsparcie. Nie jesteśmy w stanie takiego wsparcia na 
tą chwilę zabezpieczyć. Jeśli chodzi o główne świadczenia udzielane przez 
Ośrodek Pomocy Społecznej, to zasiłek stały. Liczba świadczeniobiorców zasiłku 
stałego wzrasta z roku na rok. Są to świadczenia finansowane całkowicie z budżetu 
państwa. Przewiduje się, że z każdym rokiem będzie tych osób przybywać. To są 
osoby bezrobotne, które nagle zachorowały i otrzymały niepełnosprawność na 
badaniu pozarentowym. Czyli nie mają prawa do renty ZUS-owskiej ponieważ nie 
pracują, a rzesza tych osób jest naprawdę ogromna i to są osoby, które teraz już 
wkraczają w wiek poprodukcyjny i nie nabywają prawa do świadczeń rentowych, 
wtedy pobierają zasiłek stały. Zasiłki okresowe, również w całości finansowane z 
budżetu państwa. Nie mamy problemów i w roku 2015 również nie było 
problemów z finansowaniem tej formy pomocy. Czyli te świadczenia 
obowiązkowe realizowane adekwatnie do potrzeb. Ważną formą wsparcia jest 
program rządowy, on został utrzymany, jest to program w formie posiłków dla 
dzieci w szkole oraz świadczenia finansowego dla rodzin na przygotowanie 
posiłku. Z tej formy pomocy skorzystało 329 rodzin. Jest to program finansowany 
w 2015 r. z 24% wkładu własnego. Ośrodek Pomocy Społecznej realizuje również 
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zadania z zakresu wspierania pieczy zastępczej. Zatrudniamy asystenta rodziny, 
który swoją pomocą obejmuje 15 środowisk oraz finansujemy pobyt dzieci w 
placówkach opiekuńczo-wychowawczych i rodzinach zastępczych. Kwota, którą 
przeznaczyliśmy w roku 2015 jest zdecydowanie większa niż w latach 
poprzednich. Jest to związane z formą finansowania, która w pierwszym roku jest 
określona na 10%, ale jeśli takie dziecko przebywa w pieczy zastępczej 
przynajmniej 3 lata, to wtedy gmina ponosi koszty w wysokości 50%. Ja tylko 
powiem, że np. pobyt dziecka w placówce opiekuńczo-wychowawczej w Powiecie 
Inowrocławskim, np. w Jaksicach, to jest kwota ok. 3 600,00 zł. Więc jeśli gmina 
ponosi 50%, no to już jest 1 800,00 zł miesięcznie za 1 dziecko. Największą do 1 
kwietnia tego roku formą pomocy w zakresie finansowania były świadczenia 
rodzinne, w całości finansowane z budżetu państwa. W ubiegłym roku skorzystało 
z tej formy 348 rodzin. Jak Państwo zauważyliście dość znaczący spadek, już nie 
aktualny, bo przy okazji składania wniosków na 500 plus, od samego kwietnia 
zostało złożonych 40 nowych wniosków na świadczenia rodzinne. I to są wnioski, 
które będą rozpatrzone pozytywnie, bo spełniają kryteria dochodowe. Więc ta 
liczba w tym roku będzie zbliżona do lat poprzednich. Świadczenia pielęgnacyjne, 
to są świadczenia przyznawane opiekunom osób niepełnosprawnych. Takich 
świadczeń w roku 2015 wypłacono 346. Zasiłki pielęgnacyjne, ilość świadczeń 2 
764, to są zasiłki pielęgnacyjne wypłacane dzieciom oraz osobom, które ukończyły 
75 rok życia i nie pobierają tego świadczenia z Zakładu Ubezpieczeń Społecznych. 
Świadczenia rodzinne to również fundusz alimentacyjny. W dalszym ciągu 
realizujemy zadania wynikające z ustawy o osobach uprawnionych do alimentów i 
niestety tutaj odzyskiwanie tych środków od dłużników alimentacyjnych nie 
zmienia się od lat, mimo zmian w zasadach egzekucji tych świadczeń. Dzieci 
uprawnionych do korzystania z tych świadczeń jest 92. Jeśli chodzi o dodatki 
mieszkaniowe to od kilku lat obserwujemy też nieznaczny spadek 
świadczeniobiorców dodatków mieszkaniowych. To jest zadanie finansowane w 
całości z zasobów miejskich. W roku 2015 przeznaczyliśmy na ten cel 404 tys. 
Tutaj kryterium dochodowe zmienia się wraz ze wzrostem najniższej emerytury 
dlatego liczba świadczeniobiorców spada. Dodatki energetyczne to bardzo 
znikoma forma pomocy. Korzystają z niej osoby pobierające dodatki 
mieszkaniowe. Opłacamy również składki ubezpieczenia zdrowotnego, jeśli chodzi 
o osoby pobierające zasiłki stałe i świadczenie pielęgnacyjne. Jest to pomoc 
finansowana również z budżetu państwa. Stypendia. Właśnie dzisiaj wypłacaliśmy 
stypendia za okres od stycznia do kwietnia. Miesięcznie jest to kwota ok. 94,00 zł. 
Z tej pomocy skorzystało 144 uczniów. Jeśli chodzi o placówki wsparcia 
dziennego przy Ośrodku Pomocy Społecznej to świetlica „Przystań” pracująca w 
oparciu o regulamin organizacyjny. Kadra Ośrodka Pomocy Społecznej to 25 osób. 
Od kilku lat spełniamy normy zatrudnieniowe jeśli chodzi o pracowników 
socjalnych, czyli 1 pracownik socjalny na 2 000 mieszkańców. Tutaj są ogólnie 
podane kwoty, np. macie Państwo informację na temat łącznej kwoty na 
świadczenia rodzinne i fundusz alimentacyjny, to środki ponad 3 mln. zł. Zasiłki 
celowe i zasiłki okresowe oraz składki na ubezpieczenie to jest 553 716,00 zł. 
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Dodatki mieszkaniowe, już wcześniej mówiłam to są świadczenia finansowane z 
naszych zasobów. Zasiłki stałe to wszystko razem 42 tys. Z roku na rok rośnie. 
Tutaj też nie ma problemów jeśli chodzi o zabezpieczenie środków finansowych z 
budżetu państwa. Na bieżąco informujemy jakie są braki i one są uzupełniane. 
Ośrodek Pomocy Społecznej w 2015 tak jak do tej pory realizował projekty. Te 
projekty były głównie oparte na współpracy z organizacjami pozarządowymi. 
Tutaj staramy się wykorzystać maksymalnie potencjał organizacji, głównie to jest 
Stowarzyszenie „Pomocna dłoń” i „Kraina Rozwoju”. Były to projekty 
realizowane z dofinansowania Urzędu Marszałkowskiego, m.in. skierowane dla 
dzieci, realizowaliśmy je na świetlicy „Przystań”. Był również projekt realizowany 
dla osób z zaburzeniami psychicznymi. Osoby te otrzymywały wsparcie głównie w 
trakcie zajęć na świetlicy „Przystań”, były to spotkania z psychologiem i zajęcia z 
terapii zajęciowej. Mieliśmy również okazję realizować program przemocowy, w 
ramach którego mogliśmy współorganizować obchody Dnia Dziecka w roku 
ubiegły, był to piknik pod hasłem „Stop przemocy”. Również włączyliśmy się w 
organizację II Międzygminnego Pikniku Integracyjnego, którego koordynatorem 
głównym było Stowarzyszenie „Pomocna dłoń”. Była to kontynuacja, pierwszy 
piknik odbył się w Janikowie. Niestety w tym roku Janikowo nie wyraziło chęci 
kontynuowania tego pikniku i się nie odbędzie. Jeśli chodzi o rok 2016 to nadal 
tutaj wykazujemy tę wysoką aktywność projektową. Ja tylko chciałam podkreślić, 
że wszystkie projekty przygotowujemy samodzielnie. W tym roku otrzymaliśmy 
dofinansowanie dla 5 małych projektów z Urzędu Województwa Kujawsko – 
Pomorskiego. Będziemy w ramach tych projektów realizować m.in. wakacyjny 
streetworking dla dzieci na terenach wiejskich, aktywizację społeczno-kulturalną 
seniorów. Tutaj dzięki temu, że Stowarzyszenie Kraina Rozwoju poszerzyło swoją 
działalność statutową będziemy zabiegać w jego ramach o zajęcia dla seniorów. 
Będą to takie zajęcia kulturalne, w ramach których będą prowadzone warsztaty 
teatralne, które seniorzy będą mogli zaprezentować przy okazji Dnia Seniora. 
„Jeden problem-dwa oblicza” jest to projekt skierowany dla osób przewlekle 
chorych. Myślę, że będzie ogromnym zainteresowaniem się cieszył, zresztą już 
dzwonią telefony i dopytują się. Osoby przewlekle chore pozostające w domu będą 
korzystały ze wsparcia psychologa i rehabilitanta, ale będzie to również wsparcie 
skierowane dla opiekunów osób ciężko chorych, bo bardzo często zauważamy, że 
takie osoby również potrzebują wsparcia głównie psychologa. Gminny Program 
Ochrony Zdrowia Psychicznego, będzie realizowany również w ramach 
warsztatów  dla osób z zaburzeniami psychicznymi i będzie taka konferencja, na 
której te osoby będą mogły przedstawić dokonania, których się nauczyły w trakcie 
tych warsztatów. Program przemocowy, dzięki temu programowi będziemy mogli 
sfinansować dyżur psychologa w Ośrodku Pomocy Społecznej. Podobnie jak 
wszystkie gminy i większość jednostek samorządowych oczekujemy na 
uruchomienie Regionalnego Programu Operacyjnego. Wniosek został złożony na 
początku roku. Oczekujemy na pozytywne rozstrzygnięcie projektu związanego z 
aktywizacją osób bezrobotnych. To jest projekt zbliżony do projektu 
systemowego, który realizowaliśmy przez ostanie 6 lat. Z tego co wiem w czerwcu 
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ma być rozstrzygnięcie konkursu. I również „Metoda małych kroków” to jest 
program ministerialny, zwiększenie aktywności seniorów, oczekujemy na 
rozstrzygnięcie. Następny program, który oczekuje również na rozstrzygnięcie w 
czerwcu, jest to program przemocowy. Tutaj raczej nie liczymy na pozytywną 
odpowiedź z uwagi na to, że realizowaliśmy ten program w ubiegłym roku. Były 
rekomendowane dwa wnioski z całego województwa, więc myślę, że w tym roku 
już to szczęście nas nie spotka. Chciałabym Państwu również przedstawić aktualny 
stan programu 500 plus, bo na komisji zadawano mi wiele pytań. Jeśli chodzi o 
stan na dzień wczorajszy, wydaliśmy 899 wniosków i cały czas wnioski są 
wydawane. Cały czas osoby są zainteresowane i jeszcze nie wszyscy takie wnioski 
pobrali. Przyjęliśmy już 680 wniosków. Są składane również wnioski 
elektroniczne, tylko tak dla ciekawości, bo prowadzone są różne statystyki, u nas 
wpłynęło 58 wniosków elektronicznie. Jeśli chodzi o uprawnione dzieci to na tą 
chwilę jest ich 1051. Wydaliśmy na dzień 18 maja 433 decyzje, a jeśli chodzi o 
łączną kwotę na tą chwilę, dzisiaj wychodzą przelewy 559 tys. Powiem, że sama 
się gubię, przychodzą listy do podpisu na 180 –170 tys. to ręka się trzęsie. Są to 
ogromne pieniądze. W materiałach Państwo macie informację tam gdzie są kwoty 
przeznaczone na działania i realizację zadań Ośrodka Pomocy Społecznej. W roku 
2015 było to niespełna 7 mln. W roku bieżącym jest to 12 mln, natomiast w roku 
przyszłym budżet ośrodka to będzie kwota ok. 15 mln, czyli będzie dokładnie 
podwojona. Same świadczenia wychowawcze podwoją kwotę budżetu, którą 
będzie dysponował Ośrodek Pomocy Społecznej. Dla ciekawości, bo byłam też o 
to pytana. Był u nas Wojewoda, była p. dyr. Hass z Wydziału Polityki Społecznej, 
przekonywano nas, że jest to program demograficzny. Ja nie boję się tej oceny, 
uważam, że jest to program mimo wszystko socjalny. Mamy już za sobą pierwsze 
marnotrawienie środków. W ubiegłym tygodniu przyznane pieniądze, rodzina 
odebrała 1 500,00 zł, w sobotę mama i tato po 2,5‰, trójka małych dzieci, 
najmłodsze 3 miesiące, najstarsze 4 lata. Tak to wygląda, to są pierwsze 
świadczenia. Są rodziny, które w tym miesiącu odbiorą ok. 8 tys. zł. Czyli to będą 
świadczenia wychowawcze, będą to stypendia, które spłacamy, są to zasiłki 
okresowe. Są to wszystko świadczenia obligatoryjne, które mamy obowiązek 
wypłacić. Mówię o rodzinie np. pięcioosobowej. Więc proszę Państwa, ta mama 
nigdy nie pójdzie do pracy, ten tato pracę porzuci, i to już w naszej gminie się 
dzieje. Bo ja teraz nie opowiadam bajek, to są autentyczne sytuacje, chociażby o 
tym marnotrawieniu środków. Będziemy próbować zamienić na usługi te 
świadczenia, ale jakie usługi my w Pakości możemy zaproponować tej rodzinie, 
jeśli to jest wioska nie skomunikowana. Te problemy już nas dotykają, jesteśmy na 
starcie. Jak to będzie dalej trudno przewidzieć. Ja myślę, że efekty tej pomocy 
będą na pewno znaczące dla nas, będziemy się musieli z tym problemem zmierzyć, 
a kwoty są różne. Odbiór społeczeństwa też jest różny, są rodziny, które są 
przeszczęśliwe robią zakupy dla dzieci, są rodziny które przychodzą i mówią, 
przecież właściwie o takie wsze pieniądze. Więc wiecie Państwo, odbiór jest 
naprawdę różny. Zresztą nie tylko ja, ale i wszyscy moi pracownicy doświadczamy 
różnych reakcji. 8 tys., gdzie inspektor w ośrodku, z wyższym wykształceniem 
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magisterskim, ze studiami podyplomowymi w tej samej kasie odbiera 1 800,00 zł. 
Więc też jakie jest przełożenie na wynagrodzenie ludzi, którzy pracują. Miejmy 
nadzieję, że ta demografia wzrośnie. Wojewoda i dyr. Hass są pełni optymizmu, ja 
też chciałabym optymistką w tym zakresie być, a jest to zadanie, z którym się 
będziemy zmagać, mam nadzieję przez najbliższe lata. Dziękuję, z mojej strony to 
wszystko.                     
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionej informacji. 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości zapoznała 
się z Oceną zasobów pomocy społecznej dla gminy Pakość za rok 2015. 
 
/informacja stanowi zał. do protokołu/ 

 
 
Do pkt. 10 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego oraz 
sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Pakość za 2015 rok. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że sprawozdanie finansowe oraz 
sprawozdanie z wykonania budżetu Gminy Pakość za 2015 rok zostały 
przedstawione podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie 
głosu Burmistrza Pakości p. Wiesława Kończala. 

 
 Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 
 Pozwólcie, że przystąpię do realizacji zasadniczego punktu obrad dzisiejszej 
sesji, czyli do tzw. absolutorium. Jak co roku, jest to wymóg ustawowy, jak 
Państwo wiecie, organ wykonawczy składa sprawozdanie organowi stanowiącemu 
z realizacji wykonania budżetu gminy za rok poprzedni. Tak to się dzieje, że w 
połowie roku każdy samorząd, każda gmina przedstawia takie sprawozdanie 
odnosząc się do realizacji finansowych zadań samorządu za poprzedni rok. 
Sprawozdanie roczne z wykonania budżetu Gminy Pakość  za 2015 rok zostało 
przedstawione Zarządzeniem Burmistrza Pakości Nr 116/2016 z  
29 marca 2016 r. W załączniku nr 1 do tego Zarządzenia czytamy, że budżet 
gminy na rok 2015 został uchwalony uchwałą Nr II/8/2014 Rady Miejskiej w 
Pakości z 29 grudnia 2014 rok. Po stronie wydatków zamykał się on kwotą 29 600 
980,00 zł, po stronie wydatków zaś kwotą 31 073 201,00 zł. Jak wiadomo w 
przeciągu roku wielokrotnie ten budżet ulegał zmianom. Zmiany dokonywaliśmy 7 
uchwałami oraz wydałem łącznie 23 zarządzenia w sprawie zmiany uchwały 
budżetowej. Po dokonanych zmianach w konsekwencji na koniec roku, czyli na 31 
grudnia 2015 r. dochody budżetu to kwota 31 884 366,13 zł a po stronie wydatków 
30 778 618,64 zł. Wynik budżetu stanowiła nadwyżka w wysokości 1 105 747,49 
zł przeznaczona ona była w większości na spłatę wcześniej zaciągniętych 
zobowiązań.  
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 Pozwólcie Państwo, żeby nie przedstawiać całej treści załącznika nr 1, bo 
został on przekazany Wysokiej Radzie w materiałach sesyjnych, że odniosę się 
jedynie do niektórych zapisów tego sprawozdania. Chciałbym podkreślić 
wysokość środków, które otrzymaliśmy na inwestycje. To są te środki, które 
zasiliły wpływy do naszego budżetu. Wielokrotnie padały takie pytania, co robimy 
aby zwiększyć  ten nasz budżet po stronie wpływów. Wymienię te, które pozwoliły 
na zasilenie budżetu. Budżet 2015 roku zasililiśmy kwotą 3 255 228,00 zł. Była to 
m.in. refundacja poniesionych wydatków w ramach zadania „Uporządkowanie 
terenów po zakładach lniarskich”, otrzymaliśmy 594 tys. zł. Refundacja 
poniesionych wydatków w ramach zadania „Budowa świetlicy wiejskiej w 
Wielowsi” z Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich, 427 tys. zł. Refundacja 
poniesionych wydatków w ramach zadania „Zaopatrzenie w wodę mieszkańców 
wsi Ludkowo i Mielno”. Chodzi tutaj o budowę odcinka sieci wodociągowej. 
Również z PROW otrzymaliśmy 103 tys. zł. Dotację celową z Funduszu Spójności 
na realizację projektu „Budowa kanalizacji ściekowej z przyłączami osiedla przy 
ul. Wyszyńskiego i ulic przyległych”, „Budowę kanalizacji w ul. Dworcowej w 
Pakości”, tutaj otrzymaliśmy z Funduszu Spójności kwotę 747 686,69 zł. Środki na 
sfinansowanie projektów od PPU WODBAR z Barcina łącznie na kwotę 1 119 tys. 
zł. Środki otrzymane z budżetu Województwa Kujawsko-Pomorskiego na 
realizację zadania „Przebudowa nawierzchni drogi gminnej w m. Kościelec” 111 
tys. zł. Refundacja wydatków poniesionych w ramach funduszu sołeckiego, tj. 15 
tys. zł z budżetu państwa. I jako ostatnie wymienię środki z Agencji 
Nieruchomości Rolnych na dofinansowanie zadania „Budowa przydomowej 
oczyszczalni ścieków w m. Gorzany” 135 tys. zł. Jeśli chodzi o pozostałe zapisy 
tegoż sprawozdania, również warta podkreślenia jest sprawa skutków udzielonych 
przez gminę ulg, odroczeń, umorzeń, zwolnień, zaniechania poboru podatków w 
2015 roku. Takie skutki obniżenia przez Radę Miejską górnych stawek 
podatkowych to jest ubytek wpływów do naszego budżetu na kwotę 1 497 tys. zł. 
Innymi słowy gdybyśmy zastosowali maksymalne stawki podatkowe nasz budżet 
byłby „bogatszy” o kwotę prawie 1,5 mln zł. Umorzyliśmy w oparciu o wydane 
decyzje w sprawach indywidualnych, na skutek zaistniałych wydarzeń losowych, 
mieszkańcom naszej gminy należności podatkowe na kwotę 56 432,00 zł. Jeśli 
chodzi o realizację inwestycji w 2015 r., inwestycji już wcześniej rozpoczętych w 
2014 r., ale też i planowanych na rok 2016. Wymienię niektóre z tych inwestycji: 
„Zaopatrzenie w wodę mieszkańców wsi Ludkowo, Mielno”, o czym już 
mówiłem. Wykonaliśmy nitkę sieci wodociągowej prawie 3 tys. mb. 
Dofinansowaliśmy zadanie Powiatu Inowrocławskiego „Przebudowa drogi 
powiatowej Wojdal-Pakość” kwotą 100 tys. zł. Zrealizowaliśmy tzw. piaskówkę w 
Kościelcu za kwotę 250 tys. zł. Jak już powiedziałem gmina otrzymała tutaj 
wsparcie z budżetu samorządu województwa w wysokości 111 tys. zł. 
Dokończyliśmy inwestycję z 2014 roku, mam tutaj na myśli uzupełnienie sieci 
kanalizacji sanitarnej i deszczowej w m. Rybitwy wraz z budową nawierzchni. 
Wymieniliśmy nawierzchnię w ulicach: 21 Stycznia, Pałucka, Przybyszewskiego, 
Kasprowicza. To był II etap realizowany przez pracowników robót publicznych. 
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Też zadanie wieloletnie, ale w ubiegłym roku nas to kosztowało prawie 700 tys. zł. 
Rozbudowaliśmy system miejskiego monitoringu, rozpoczęliśmy całe zadanie od 
wymiany rejestratora na bardziej nowoczesny, hybrydowy i teraz co roku 
dokładamy jakieś dodatkowe urządzenia. W ubiegłym roku była to realizacja na 
kwotę 35 492,00 zł. W zakresie ochrony przeciwpożarowej, jak wiadomo, 
dołożyliśmy sporą kwotę, bo prawie 250 tys. zł na zakup samochodu ratowniczo-
gaśniczego. W placówkach oświatowych, niestety tutaj wielkich inwestycji nie 
poczyniliśmy, ale pewne prace remontowe były wykonane. W Zespole Placówek 
Oświatowych w Kościelcu na kwotę ponad 61 tys. zł. Dotyczy to remontu 
kotłowni. W Szkole Podstawowej w Pakości również ratowaliśmy nasz budynek 
odbudowując gzymsy na budynku szkoły. Pokryliśmy koszty wykonania 
dokumentacji budowy Przedszkola Miejskiego w Pakości. W 2015 r. po stronie 
wydatków to kwota prawie 30 tys. zł, przygotowanie tejże dokumentacji 
projektowej. Przygotowaliśmy również dokumentację budowy sieci kanalizacji 
sanitarnej i  deszczowej oraz wymiany odcinka sieci wodociągowej w ul. Różanej 
wraz z budową nawierzchni na kwotę 67 tys. zł. To zadanie jest łączone w tej 
chwili z zadaniem „Przebudowa sieci wodociągowej i kanalizacji ściekowej w 
ciągu drogi wojewódzkiej nr 255 Pakość-Strzelno”. Jak tutaj wiadomo, bo 
mówiłem o tym na poprzednich sesjach, złożony jest wniosek w Narodowym 
Funduszu Ochrony Środowiska, czekamy cały czas na odpowiedź i myślę, że na 
kolejnej sesji uda nam się przedstawić już konkretne terminy planów w tym 
zakresie. „Budowa przydomowej oczyszczalni ścieków w m. Gorzany”, zamknęło 
się to zadanie kwotą 144 tys. zł, z czego ponad 135 tys. to były środki przekazane 
przez Agencję Nieruchomości Rolnych, po licznych negocjacjach jeszcze z 
poprzednim sołtysem. Myślę, że sprawa odprowadzania ścieków z tej części 
Gorzan jest rozwiązana. Kolejne zadanie „Budowa kanalizacji ściekowej z 
przyłączami dla osiedla przy ul. Wyszyńskiego – III etap”, to kwota 865 tys. zł. 
Również otrzymaliśmy dofinansowanie z Funduszu Spójności na kwotę 747 tys. 
zł. „Przebudowa kanalizacji w ul. Dworcowej”, wykonanie prawie 436 tys. zł. 
Przebudowa uszkodzonego odcinka kanalizacji wraz z odbudową nawierzchni 
asfaltowej. Z mniejszych zadań, „Przebudowa oświetlenia w gminie Pakość”, 
wykonanie na kwotę 63 tys. zł. To by było z tych najważniejszych zadań. Nie 
wymieniam tutaj zakupu i montażu lamp. Najczęściej to są lampy solarne, które 
montowane są na terenie sołectw w ramach funduszu sołeckiego. Jeśli chodzi o 
fundusz sołecki, ten fundusz został zrealizowany w 89%. Planowaliśmy wydanie 
176 771,00 zł, wydaliśmy kwotę 157 492,44 zł. Generalnie sołtysi są tutaj 
wykonawcami, beneficjentami głównymi tych środków. Jeśli chodzi o stan 
naszych środków, ważną informacją jest stan zadłużenia naszej gminy na dzień 31 
grudnia 2015 r., który wynosi 8 765 173,00 zł i stanowi 27,49% wykonanych 
dochodów ogółem. W ubiegłym roku dokonaliśmy spłat następujących rat 
pożyczek i kredytów: pożyczki w wysokości 130 tys. zł zaciągniętej na zadanie 
„Budowa kanalizacji ściekowej w ul. Radłowskiej w Pakości”; pożyczki w kwocie 
96 tys. zł zaciągniętej na zadanie „Budowa kanalizacji ściekowej z przyłączami dla 
osiedla przy ul. Wyszyńskiego i ulic przyległych”; pożyczki w kwocie 187 tys. zł 
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zaciągniętej na zadanie „Przebudowa drogi gminnej w m. Rybitwy”; pożyczki w 
wysokości 426 tys. zł zaciągniętej na zadanie „Budowa świetlicy wiejskiej w m. 
Wielowieś”; kredytu w wysokości 294 tys. zł zaciągniętego na zadanie 
„Utworzenie Parku Kulturowego Kalwaria Pakoska jako elementu promocji 
dziedzictwa Kujaw i Pałuk”; kredytu  w wysokości 120 tys. zł zaciągniętego na 
zadanie „Budowa obwodnicy w m. Pakość –przebudowa ulicy Cmentarnej, 
Mikołaja i Mogileńskiej w Pakości”; kredytu w wysokości 40 tys. zł zaciągniętego 
na zadanie „Przebudowa drogi gminnej Kościelec-Węgierce”; kredytu w 
wysokości 40 tys. zł zaciągniętego na zadanie „Przebudowa drogi gminnej w m. 
Ludwiniec”, oraz kredytu w wysokości 32 tys. zł zaciągniętego na spłatę wcześniej 
zaciągniętych kredytów. Spłaty rat pożyczek, kredytów wraz z odsetkami wynoszą 
łącznie 1 368 974,86 zł i stanowią 4,24% planowanych w roku 2015 dochodów 
Gminy.  

Szanowni Państwo, Wysoka Rado. Reasumując, zasadniczą część dochodów 
naszej gminy stanowiła część oświatowa subwencji ogólnej, 17,2% w związku z 
realizacją zadań oświatowych. W uzyskanych kwotach dotacji przeważały środki 
otrzymane na realizację zadań zleconych z zakresu administracji rządowej tj. 
11,7%, stanowiły one ponad 17% ogółem wykonanych dochodów. Jedynie 5,7% 
przekazanych dotacji posiadało przeznaczenie na dofinansowanie zadań własnych. 
Natomiast dokonując analizy wydatków budżetowych, podobnie jak w latach 
ubiegłych, wydatki gminy koncentrowały się głównie na realizacji zadań 
oświatowych tj. 32%, pozostaje pomoc społeczna 21% i administracja publiczna 
15%. Wskaźnik udziału wydatków majątkowych, a więc tych inwestycyjnych, w 
wydatkach ogółem wynosił w roku ubiegłym prawie 12%. Dochody budżetowe 
zrealizowaliśmy na poziomie 97,1% zakładanego planu, natomiast poniesione 
wydatki stanowiły 95,4 planu. Niskie wykonanie założonego planu jest skutkiem 
rozpoczętych, a nie zakończonych inwestycji, których okres realizacji 
rozłożyliśmy na kilka lat z uwagi na nadchodzącą perspektywę środków unijnych i 
czekamy na te środki unijne jak każdy samorząd. Jesteśmy wszyscy bardzo 
zniecierpliwieni tym przesuwającym się z miesiąca na miesiąc terminem ich 
uruchomienia. Poziom zadłużenia gminy to 27,5% wykonanych dochodów. 
Margines bezpiecznego zadłużenia się naszej gminy jest na niskim poziomie. Jest 
uzależniony od sprzedaży majątku, a ze sprzedażą majątku różnie bywa. Majątek 
gminy sprzedaje się za taką kwotę, za jaką chce ją kupić nabywca. Używamy 
różnych zabiegów, żeby jak najdrożej sprzedać, jeśli już zdecydujemy się wspólnie 
na sprzedaż jakiegoś składnika majątku, ale potem w czasie sprzedaży różnie to 
bywa. Jak Państwo wiecie, do informowania organów ścigania włącznie. Mieliśmy 
taki przypadek w grudniu, który de facto w konsekwencji zakończył się 
umorzeniem całego postępowania.  

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado proszę o przyjęcie uchwały w sprawie 
rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego i sprawozdania z 
wykonania budżetu za rok 2015. Konieczność podjęcia uchwały wynika w 
szczególności z art. 270 ust. 4 ustawy z 27 sierpnia 2009 roku o finansach 
publicznych zgodnie, z którym organ stanowiący jednostki samorządu 
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terytorialnego rozpatruje i zatwierdza sprawozdanie finansowe jednostki 
samorządu terytorialnego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu w terminie 
do 30 czerwca roku następującego po roku budżetowym. Dziękuję bardzo. 
 

Przewodniczący obrad poprosił o zabranie głosu Skarbnika Gminy p. Annę 
Kruszka i przedstawienie uchwały Składu Orzekającego Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Bydgoszczy w sprawie wyrażenia opinii o przedłożonym przez 
Burmistrza Pakości sprawozdaniu z wykonania budżetu Gminy Pakość za 2015 r. 
 
 Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 

Przedstawię Państwu uchwałę Składu Orzekającego o wyrażeniu opinii o 
przedłożonym sprawozdaniu z wykonania budżetu gminy za 2015 rok. Działając 
na podstawie art. 13 pkt 5 w związku z art. 19 ust. 2 ustawy z dnia 7 października 
1992 r. o regionalnych izbach obrachunkowych oraz Zarządzenia Nr 3/2016 
Prezesa Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy z dnia 22 stycznia 2016 
roku w sprawie składów orzekających i zakresu ich działania, Skład Orzekający Nr 
3 Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy w osobach: przewodniczący –
Andrzej Tatkowski, członkowie - Lidia Dudek, Włodzimierz Górzyński, uchwalił 
co następuje: zaopiniować pozytywnie sprawozdanie z wykonania budżetu Gminy 
Pakość za 2015 rok. Zgodnie z dyspozycją zawartą w art. 267 ust. 3 ustawy z dnia 
27 sierpnia 2009 r. o finansach publicznych Burmistrz Pakości przedłożył w dniu 
30 marca 2016 r. Regionalnej Izbie Obrachunkowej w Bydgoszczy Zarządzenie Nr 
116/2016 z dnia 29 marca 2016 r., do którego dołączono sprawozdanie z 
wykonania budżetu Gminy za 2015 r. oraz informację o stanie mienia Gminy 
(dalej-sprawozdanie). Skład Orzekający wydał opinię w przedmiotowej sprawie po 
zapoznaniu się z powyższym sprawozdaniem, a także ze sprawozdaniami 
budżetowymi sporządzonymi na podstawie rozporządzenia Ministra Finansów z 
dnia 16 stycznia 2014 roku w sprawie sprawozdawczości budżetowej, jak również 
ze sprawozdaniami w zakresie operacji finansowych sporządzonymi na podstawie 
rozporządzenia Ministra Finansów z dnia 4 marca 2010 roku. Dokonując analizy 
sprawozdania Skład Orzekający uwzględnił wymogi formalno-prawne wynikające 
z art. 267 ust. 1 pkt 1 i 3 oraz art. 269 ustawy oraz zgodność danych ujętych w 
sprawozdaniu ze sprawozdaniami budżetowymi i sprawozdaniami w zakresie 
operacji finansowych oraz z uchwałą budżetową według stanu na dzień 31 grudnia 
2015 roku. Badając sprawozdanie pod względem merytorycznym, Skład 
Orzekający stwierdził, co następuje. Z analizy sprawozdań wynika, że w 2015 r. 
Gmina uzyskała dochody w kwocie 31 884 366,13 zł, z czego 3 402 214,04 zł, 
czyli 10,7% dochodów ogółem stanowią dochody majątkowe. Plan dochodów 
ogółem zrealizowano w 97,1%. W okresie sprawozdawczym Gmina otrzymała 
środki na finansowanie programów i projektów z udziałem środków z budżetu 
Unii Europejskiej w wysokości 1 951 243,15 zł. Wydatki na programy i projekty 
realizowane z udziałem środków budżetu Unii Europejskiej i budżetu krajowego w 
omawianym okresie wyniosły 1 309 208,61 zł. Struktura zrealizowanych 
dochodów budżetowych ogółem jednostki przedstawia się następująco: dochody 
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własne – 17 014 592,11 zł, tj. 53,4% dochodów ogółem; dotacje celowe –  
8 820 818,02 zł, tj. 27,7% dochodów ogółem; subwencja ogólna – 6 048 956,00 zł, 
tj. 18,9% dochodów ogółem. Główne źródła zrealizowanych dochodów własnych 
w osiągniętych dochodach ogółem przedstawiają się następująco: podatek od 
nieruchomości - 6 288 948,12 zł, tj. 19,7% dochodów ogółem; podatek dochodowy 
od osób fizycznych – 5 289 818,00 zł, tj. 16,6% dochodów ogółem; podatek rolny 
– 716 979,86 zł, tj. 2,3% dochodów ogółem. W sprawozdaniu przedstawiono 
działania podejmowane przez Gminę, mające na celu windykację zaległości 
budżetowych, w tym podatkowych. Na koniec 2015 roku zaległości podatkowe 
wynoszą 631 978,27 zł, tj. 2,0% w relacji do dochodów ogółem i 3,7% w relacji do 
dochodów własnych. Skutki decyzji wydanych przez organ podatkowy na 
podstawie przepisów z dnia 29 sierpnia 1997 roku – Ordynacja podatkowa, z 
tytułu umorzenia zaległości podatkowych, rozłożenia na raty i odroczenia terminu 
płatności wyniosły 55 958,94 zł, tj. 0,2% w relacji do wykonanych dochodów 
ogółem i 0,3% w relacji do dochodów własnych. Z ogólnej kwoty wydatków 
wykonanych w kwocie 30 778 618,64 zł, tj. 95,4% planu, wydatki bieżące 
stanowią 27 114 998,03 zł, tj. 88,1% ogółu wydatków, natomiast wydatki 
majątkowe wynoszą 3 663 620,61 zł, tj. 11,9% wydatków ogółem. Wykonanie 
wydatków bieżących stanowi 95,3% ich planu, a wydatków majątkowych 96,7% 
planu. Najwyższy udział wśród wydatków bieżących mają wydatki na 
wynagrodzenia i pochodne w kwocie 12 911 841,48 zł, świadczenia na rzecz osób 
fizycznych 5 164 148,13 zł oraz dotacje na zadania bieżące w kwocie 1 151 520,60 
zł. Wykonanie wydatków inwestycyjnych odbywało się zgodnie z planem 
finansowym, co przedstawiono w sprawozdaniu opisowym i w zestawieniu 
tabelarycznym.  Z analizy planu i wykonania wydatków budżetowych wynika, że 
nie nastąpiło naruszenie dyscypliny finansów publicznych w zakresie 
przekroczenia upoważnienia do dokonywania wydatków budżetowych. W 
sprawozdaniu opisowym wyjaśniono przyczyny odchyleń w realizacji planu 
dochodów i wydatków budżetu Gminy. Przedłożone sprawozdanie opisowe 
spełnia również wymogi art. 269 ustawy o finansach publicznych. Ze 
sprawozdania wynika, że gmina wykonała dochody z tytułu opłat za wydawanie 
zezwoleń na sprzedaż alkoholu w wysokości 192 931,02 zł. Na przeciwdziałanie 
alkoholizmowi i zwalczanie narkomanii wydatkowano środki w kwocie  
167 981,00 zł. Skład Orzekający zwraca uwagę, iż dochody z opłat za zezwolenia 
na sprzedaż alkoholu, uzyskane w danym roku budżetowym, winny być w całości 
wykorzystane w tym samym roku budżetowym, na realizację gminnych 
programów profilaktyki i rozwiązywania problemów alkoholowych oraz gminnych 
programów przeciwdziałania narkomanii. Niewykorzystane środki z powyższych 
opłat w danym roku budżetowym winny zwiększyć wydatki na wskazane powyżej 
programy w kolejnym roku budżetowym. Dochody zrealizowane z tytułu opłat za 
korzystanie ze środowiska wyniosły 399 141,63 zł, natomiast na zadania związane 
z ochroną środowiska poniesiono wydatki w kwocie 373 145,59 zł. Wpływy z 
tytułu realizacji zadań własnych gminy związanych z gospodarowaniem odpadów 
komunalnych wyniosły 902 396,80 zł, natomiast wydatkowano na powyższy cel 
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kwotę 865 786,11 zł. W wyniku realizacji dochodów i wydatków budżet gminy 
Pakość za 2015 rok zamkną się nadwyżką budżetu w kwocie 1 105 747,49 zł, przy 
planowanej nadwyżce budżetu w wysokości 584 806,86 zł. Gmina zrealizowała 
przychody ogółem w wysokości 2 098 006,57 zł, w tym z tytułu wyemitowanych 
papierów wartościowych 1 894 000,00 zł oraz nadwyżki budżetowej z lat 
ubiegłych 204 006,57 zł. Rozchody budżetu w omawianym okresie w całości z 
tytułu spłat kredytów i pożyczek wyniosły 1 368 974,86 zł. Spłaty pożyczek i 
kredytów wraz z odsetkami wyniosły w 2015 roku 1 595 687,52 zł. tj. 5,0% w 
relacji do wykonanych dochodów budżetu. Zadłużenie Gminy na koniec 2015 roku 
wyniosło 8 765 173,97 zł, co stanowi 27,5% w relacji do wykonanych dochodów. 
Zobowiązania wymagalne nie wystąpiły. Załączona do sprawozdania z wykonania 
budżetu informacja o stanie mienia komunalnego wypełnia kryteria określone w 
art. 267 ust. 1 pkt 3 ustawy o finansach publicznych. W sprawozdaniu odniesiono 
się również do stopnia zaawansowania realizacji programów wieloletnich oraz 
sposobu wykorzystania upoważnień udzielonych w uchwale budżetowej przez 
organ stanowiący dla Burmistrza. Skład Orzekający ocenia, że sprawozdanie z 
wykonania budżetu za 2015 rok jest zgodne z wymogami ustawy o finansach 
publicznych. Wobec powyższego orzeczono jak w sentencji. Dziękuję bardzo. 
  
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego sprawozdania i projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego oraz 
sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Pakość za 2015 rok. 

  
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 11 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi Pakości z tytułu wykonania 
budżetu Gminy Pakość za 2015 rok. 
  

Przewodniczący obrad podkreślił, że podstawę podjęcia niniejszej uchwały 
stanowi przepis art. 18 ust. 2 pkt 4 ustawy z dnia 8 marca 1990r. o samorządzie 
gminnym, zgodnie z którym rada gminy jest organem właściwym do uchwalania 
budżetu gminy, rozpatrywania sprawozdania z wykonania budżetu oraz 
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podejmowania uchwały w sprawie udzielenia lub nieudzielenia absolutorium z 
tego tytułu. Przypomniał również, że absolutorium jest to określenie aktu 
prawnego, który dokonywany jest przez organ uprawniony, na postawie 
przedstawionego sprawozdania rachunkowego. Udzielenie absolutorium oznacza 
stwierdzenie prawidłowości działania finansowego organu wykonawczego w 
określonym przedziale czasowym. 
 

Poprosił o wystąpienie Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej p. Zygmunta 
Gronia i przedstawienie opinii komisji do sprawozdania z wykonania budżetu 
Gminy Pakość za rok 2015 oraz uchwały Składu Orzekającego Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Bydgoszczy dotyczącej wyrażenia opinii o wniosku Komisji 
Rewizyjnej w sprawie absolutorium dla Burmistrza Pakości. 

 
Panie Przewodniczący, Panie Burmistrzu, Wysoka Rado, Zaproszeni Goście. 

 Przedstawię Państwu opinię Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Pakości 
do wykonania budżetu Gminy Pakość za 2015 rok. Komisja Rewizyjna w składzie: 
Mariusz Augustyn, Zygmunt Groń, Andrzej Krokos, Józef Perdał, Barbara 
Szelągowska, dokonała analizy sprawozdania finansowego, sprawozdania z 
rocznego wykonania budżetu Gminy Pakość za 2015 r. wraz z informacją o stanie 
mienia komunalnego oraz zapoznała się z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej 
w Bydgoszczy. Budżet gminy uchwalony został uchwałą II/8/2014 Rady Miejskiej  
w Pakości z dnia 22 grudnia 2014 r. po stornie dochodów na kwotę 29 600 980,00 
zł, po stornie wydatków na kwotę 31 073 201,00 zł. W toku wykonania budżetu 
dokonano szeregu zmian w planie dochodów i wydatków, w związku ze zmianą 
kwot subwencji, otrzymanych środków z PROW, uzyskaniem dotacji celowych 
przekazanych z budżetu państwa oraz wprowadzeniem innych zmian w planie 
wydatków w celu zapewnienia płynności finansowej jednostek budżetowych. 
Dochody budżetu wykonano w kwocie 31 884 366,13 zł, co stanowi 97,10% 
planowanych wpływów do budżetu. Wydatki zrealizowano w kwocie  
30 778 618,64 zł, co stanowi 95,44% planowanych wydatków budżetu gminy. 
Wynik budżetu gminy stanowi nadwyżka w wysokości 1 105 747,49 zł. 
Przedmiotem analizy była także realizacja zadań inwestycyjnych zaplanowanych z 
budżecie gminy. W roku 2015 poniesiono wydatki inwestycyjne w wysokości  
3 663 620,61 zł, co stanowi 96,67% przyjętego planu wydatków. Realizację 
inwestycji, które były wykonane przedstawił Pan Burmistrz, nie będę do tego 
tematu wracał, żeby się nie powielać. I tak Szanowni Państwo, stan zadłużenia 
Gminy Pakość na dzień 31 grudnia 2015 r. wynosił 8 765 173,97 zł, co stanowi 
27,49% wykonanych dochodów ogółem. Zobowiązania wymagalne nie wystąpiły. 
Zgodnie z art. 18a ust. 1 ustawy o samorządzie gminnym, Komisja Rewizyjna 
przeprowadziła w 2015r. kontrole jednostek organizacyjnych gminy w zakresie 
działalności finansowo-organizacyjnej, oraz klubów i zespołów sportowych pod 
względem wykorzystania dotacji na zadanie w zakresie upowszechniania kultury 
fizycznej i sportu. Kontrolą objęto: Zespół Placówek Oświatowych w Kościelcu, 
Przedszkole Miejskie w Pakości, Ośrodek Kultury i Turystyki w Pakości oraz 
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Międzyuczniowski Klub Sportowy „Sokół”, Miejsko-Gminne Zrzeszenie Ludowe 
Zespoły Sportowe, Klub Sportowy „Notecianka” Pakość. Komisja Rewizyjna po 
zapoznaniu się z dokumentacją finansową i organizacyjną jednostek gminy 
stwierdziła, że dokumentacja finansowa jest prowadzona prawidłowo, zgodnie z 
obowiązującymi zasadami. Środki finansowe wydatkowane są w sposób celowy i 
nie przekraczają planu wydatków budżetu placówek. Dotacje dla klubów i 
zespołów sportowych przekazane zostały zgodnie z zawartymi umowami, 
rozliczenia zostały sporządzone prawidłowo, a środki dotacji wydatkowane wedle 
ich przeznaczenia. Przeprowadzone kontrole dały podstawę do stwierdzenia, że 
budżet gminy został wykonany zgodnie z planem, rzetelnie i gospodarnie oraz na 
podstawie obowiązujących przepisów prawa. Komisja Rewizyjna wyjaśniła 
przyczynę niewydatkowania dochodów z tytułu opłat za zezwolenia na sprzedaż 
alkoholu oraz z tytułu opłat za korzystanie ze środowiska w roku budżetowym, na 
co zwrócił uwagę Skład Orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej. Powyższe 
dochody wpłynęły do budżetu gminy w końcu roku kalendarzowego i nie było 
możliwości ich wydatkowania. Niewykorzystane środki z wymienionych opłat 
zwiększyły wydatki przeznaczone na ten cel w roku budżetowym 2016. Wobec 
powyższego Komisja Rewizyjna Rady Miejskiej w Pakości po rozpatrzeniu 
sprawozdania finansowego, sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Pakość za 
2015 rok wraz z informacją o stanie mienia komunalnego oraz po zapoznaniu się z 
pozytywną opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy podjętą 
uchwałą nr 13/S/2016 Składu Orzekającego Nr 3 z dnia 13 kwietnia 2016 r. 
stwierdza, że założenia budżetu gminy Pakość na 2015 rok realizowano w sposób 
prawidłowy. Sytuacja finansowa gminy jest stabilna. Zachowana została płynność 
finansowa.  
 Komisja Rewizyjna Rady Miejskiej w Pakości po dokonanej analizie 
sprawozdania finansowego i sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Pakość za 
2015 rok wraz z informacją o stanie mienia komunalnego oraz po zapoznaniu się z 
opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy wnioskuje o udzielenie 
absolutorium dla Burmistrza Pakości. Dziękuję. 
 

 Uchwała Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w 
Bydgoszczy dotycząca wyrażenia opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie 
absolutorium dla Burmistrza Pakości stanowi załącznik do protokołu. 
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad wnioskiem Komisji Rewizyjnej w sprawie 
udzielenia absolutorium Burmistrzowi Pakości.  
 
GŁOSOWANIE 
             
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
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wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi Pakości z tytułu 
wykonania budżetu Gminy Pakość za 2015 rok. 

  
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 

Przewodniczący obrad pogratulował Burmistrzowi Pakości udzielonego 
absolutorium przez Radę Miejską. 
 
 
Przewodniczący obrad ogłosił 10 minut przerwy. 
 
 
Do pkt. 12 – zapoznanie się ze sprawozdaniem finansowym Ośrodka Kultury i 
Turystyki w Pakości za 2015 rok. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że sprawozdanie było omawiane 
podczas posiedzenia Komisji Budżetu i Finansów. Poprosił o zabranie głosu 
Dyrektora Ośrodka Kultury i Turystyki w Pakości p. Joannę Reimann. 
 

Panie Przewodniczący, Panie Burmistrzu, Wysoka Rado, Szanowni Goście. 
Przedstawiam sprawozdanie z przebiegu wykonania planu finansowego za 

rok 2015 w Ośrodku Kultury i Turystyki w Pakości, które zostało przedstawione 
komisji finansowej w miesiącu maju. W 2015 roku Ośrodek Kultury i Turystyki 
osiągnął przychody własne w wysokości 190 281,17 zł, które stanowiły 23,5% 
przychodów ogółem oraz dotację podmiotową z budżetu gminy otrzymaną w 
kwocie 621 000,00 zł, która stanowiła 76,5% przychodów ogółem. W skład 
przychodów własnych wchodziły: usługi kulturalne, w tym sprzedaż biletów na 
imprezy w kwocie 6 609,88 zł; wynajem pokoi 56 018,75 zł; usługi klubu fitness  
7 581,00 zł; nauka gry na instrumentach 8 460,00 zł; zakup produktów 
żywnościowych na potrzeby hotelu 447,60 zł; wynajem sal, w tym dla przedszkola 
oraz na imprezy rodzinne i pokazy a także wypożyczanie sprzętu wodnego  
17 515,78 zł; usługi ksero 1 124,00 zł; usługi dla biblioteki z tytułu opłat za gaz i 
serwis centralnego ogrzewania to kwota 16 425,65 zł; prowadzenie agencji 
pocztowej w Kościelcu 7 423,59 zł; reklama firm podczas organizowanych imprez 
to kwota 10 595,11 zł; otrzymane darowizny 9 100,00 zł; otrzymane środki z 
Urzędu Marszałkowskiego kwota 47 729,60 zł; pozostałe przychody 1 350,00 zł. 
Koszty dotyczące okresu sprawozdawczego zamknęły się kwotą 817 242,41 zł i 
obejmowały: wypłatę wynagrodzeń osobowych dla pracowników zatrudnionych 
na umowę o pracę; wypłatę wynagrodzeń bezosobowych oraz honoraria dla 
artystów. Łączny koszt to 424 841,69 zł. Następnie zużycie materiałów, energii, 
wody gazu, wyposażenia to koszt 109 746,56 zł, usługi transportowe, remontowe, 
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komunalne, opłaty pocztowe itp. Ponadto koncerty, imprezy okolicznościowe to 
koszt rzędu 152 355, 32 zł. Ubezpieczenie społeczne i inne świadczenia wyniosły 
76 197,23 zł, podatki i opłaty, w tym podatek VAT od zakupów dokonanych z 
dotacji 38 297,86 zł, pozostałe koszty w tym delegacje, reklama firmy w 
internecie, ubezpieczenie mienia OC i NW, kwota 15 803,75 zł. Saldo końcowe na 
dzień 31 grudnia 2015 r. wyniosło 430,57 zł. Dziękuję bardzo.       
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego sprawozdania. 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości zapoznała 
się ze sprawozdaniem finansowym Ośrodka Kultury i Turystyki w Pakości za 2015 
rok. 

  
/sprawozdanie stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 13 – zapoznanie się ze sprawozdaniem finansowym Biblioteki 
Publicznej w Pakości za 2015 rok. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że sprawozdanie było omawiane 
podczas posiedzenia Komisji Budżetu i Finansów. Poprosił o zabranie głosu 
dyrektora Biblioteki Publicznej w Pakości p. Olgę Kapelińską. 

  
 Panie Burmistrzu, Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni 
Państwo. 
 Biblioteka Publiczna w Pakości w roku 2015 osiągnęła przychody w kwocie 
179 937,78 zł. Na wymienioną kwotę złożyły się następujące składniki: dotacja 
podmiotowa z budżetu gminy ponad 164 tys. zł; przychody za sprzedaży towarów 
i usług tj., Wiadomości Pakoskich ponad 8 tys.; opłaty za zamieszczanie ogłoszeń 
w tychże wiadomościach 850,00 zł; dotacja z Biblioteki Narodowej na zakup 
nowości wydawniczych 5 184,00 zł; darowizny pieniężne celowe 600,00 zł; usługi 
własne (ksero, druk, skan) ponad 600,00 zł, oraz przychód za sprzedaż makulatury. 
Koszty w roku 2015 wyniosły 178 364,03 zł. Największe koszty to: na 
wynagrodzenia ponad 80 tys., w tym wynagrodzenia z tytułu umów o dzieło na 
spotkania autorskie; opłaty za ogrzewanie ponad 19 tys.; usługi obce m.in. skład i 
druk Wiadomości Pakoskich ponad 31 tys.; abonament programu bibliotecznego 
MAK PLUS, ponadto kwoty na przeglądy gaśnic, naprawę oświetlenia, usługi 
kominiarskie, wywóz nieczystości stałych, opłaty za telefon, internet, opłaty 
pocztowe. Zakup książek ponad 13 tys. Ubezpieczenia i inne świadczenia na rzecz 
pracowników, przede wszystkim składki na ZUS ponad 19 tys. Zużycie 
materiałów ponad 8 400, na co składają się: zakup wyposażenia m.in. płyta główna 
i procesor do serwera obsługującego program biblioteczny MAK PLUS, który jest 
wdrażany, zakup UPS-a, zakup programu antywirusowego na dwa lata, środki 
czystości, zakup materiałów na organizowane imprezy, prenumerata czasopism, a 



 28 

bardziej szczegółowo to materiały biurowe, baterie, żarówki, woda EDEN. Tak 
przedstawia się w skrócie sprawozdanie finansowe biblioteki za rok 2015. 
Szczegółowe sprawozdanie otrzymali Państwo wcześniej w materiałach. 
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego sprawozdania.  
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości zapoznała 
się ze sprawozdaniem finansowym Biblioteki Publicznej w Pakości za 2015 rok. 
 
/sprawozdanie stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 14 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości 
zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Pakość na 2016r. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie głosu Skarbnika 
Gminy p. Annę Kruszka. 
 
 Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 
 Chciałabym zgłosić autopoprawkę do przedstawionej w materiałach 
sesyjnych uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy 
Pakość. W związku z otrzymaniem dywidendy od Przedsiębiorstwa Usług 
Gminnych, zysku wypracowanego za rok 2015 w wysokości 100 tys. zł, oraz 
otrzymaniem darowizny dla Zespołu Placówek Oświatowych w kwocie 43 377,00 
zł, występuje konieczność wprowadzenia zmiany po stronie planu dochodów i 
planu wydatków. W związku z tym wprowadzono do załącznika nr 1 pozycję w 
rozdziale 75624-dywidendy, § 074 wpływy z dywidend w kwocie 100 tys. zł, oraz 
wprowadzono w rozdziale 80101, § 036 wpływy z podatku od spadków i darowizn 
kwotę 43 377,00 zł. W załączniku nr 2  zasilono plan finansowy Zespołu Placówek 
Oświatowych w pomocach dydaktycznych, czyli rozdział 80101, § 424 zakup 
środków dydaktycznych i książek i tutaj zwiększenie o 43 377,00 zł oraz zmiany w 
zadaniach inwestycyjnych. Nasza propozycja dotycząca rozdysponowania środków 
dywidendy została przedstawiona w załączniku nr 5, który Państwu został rozdany 
dzisiaj przed sesją. Proponujemy ze środków dywidendy sfinansować dwa zadania, 
które zostały wprowadzone do budżetu pod nazwą „Zakup i montaż publicznej 
toalety wolnostojącej” szacunkowa kwota 50 tys. zł. Drugie zadanie „Zakup i 
montaż urządzeń siłowni plenerowej” tutaj też szacunkowa kwota 50 tys. zł. Zatem 
w załączniku inwestycyjnym, który został dołączony do uchwały, wartość zadań 
inwestycyjnych zwiększa się o 100 tys. zł i wynosić będzie 7 052 621,00 zł. W 
pozostałym zakresie w zał. nr 4 i zał. nr 3 zmiany nie zostały wprowadzone. 
Natomiast autopoprawka dotyczy również samej treści uchwały. W § 1 w związku 
z tym, że dochody uległy zwiększeniu o więcej niż pierwotnie zakładaliśmy w 
uchwale 19 271,00 zł, kwota ta ulegnie zwiększeniu do 162 648,00 zł. W 
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podpunkcie 6, gdzie mamy podsumowanie dochodów i wydatków ogółem, 
wartości te ulegają zwiększeniu o kwotę 143 377,00 zł. Zatem dochody budżetu 
gminy na 2016 r. wynosić będą 31 723 841,40 zł. Zwiększą się dochody bieżące o 
kwotę 143 377,00 zł i wynosić będą 30 994 641,40 zł. Dywidenda i darowizna 
stanowią nasze dochody własne, zatem ulega zwiększeniu pozycja dochody własne 
do kwoty 17 638 435,00 zł. Po stronie wydatków zwiększenie o tą samą kwotę, 
czyli o 143 377,00 zł, wydatków ogółem i wynosić one będą 36 925 878,40 zł. 
Zwiększamy wydatki bieżące w Zespole Placówek Oświatowych o 43 377,00 zł, 
zatem wydatki bieżące wynosić będą 29 873 257,40 zł. Zwiększają się wydatki 
jednostek budżetowych do kwoty 20 935 402,68 zł, w tym wydatki związane z 
realizacją ich statutowych zadań 8 038 394,20 zł. W związku z proponowanym 
wprowadzenie dwóch zadań inwestycyjnych kwota 100 000,00 zł powoduje 
zwiększenie wydatków majątkowych do kwoty 7 052 621,00 zł, w tym inwestycje 
i zakupy inwestycyjne 7 022 621,00 zł. Punkt 11 zmienia brzmienie. Załącznik 
zadania  inwestycyjne w 2016 r. otrzymuje brzmienie zgodnie z załącznikiem  Nr 5 
do niniejszej uchwały. W pozostałym zakresie treść uchwały się nie zmienia. W 
uzasadnieniu zostały wpisane zarówno po stronie dochodów jak i wydatków 
uzasadnienia dla czego proponujemy wprowadzić przedstawione zmiany. Jeszcze 
może dopowiem, bo w załączniku nr 5 pojawia się jeszcze jedna autopoprawka. W 
związku z wnioskiem dyrektora szkoły podstawowej wprowadzono zadanie 
„Modernizacja monitoringu wizyjnego w Szkole Podstawowej w Pakości”. Środki 
te zostały przeniesione z zadania „Modernizacja pomieszczeń w Szkole 
Podstawowej w Pakości”, w związku z oszczędnościami jakie pozostały po 
wykonaniu tego zadania, tutaj nie dokładalibyśmy żadnych środków tylko 
przenieśli pomiędzy zadaniami kwotę 10 200,00 zł i wtedy dyrektor mógłby 
zmodernizować monitoring w szkole. Tyle zmian jeśli chodzi o zadania 
inwestycyjne. Bardzo proszę o przyjęcie projektu uchwały wraz z autopoprawką. 
  
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Pakość na 
2016r. 

  
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
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Do pkt. 15 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości 
zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Pakość na lata 2016-2029.   
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie głosu Skarbnika 
Gminy p. Annę Kruszka. 

  
 Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 
 Tutaj konsekwentnie też chciałabym zgłosić autopoprawkę w związku z 
okolicznością utrzymania zgodności planu dochodów i wydatków Wieloletniej 
Prognozy Finansowej z uchwałą budżetową. W samej treści uchwały w 
uzasadnieniu, w związku z tym, że wprowadzamy dochody większe o 143 377,00 
zł, zmieniamy kwotę 168 942,00 zł na kwotę 312 319,00 zł. Natomiast w 
załączniku nr 1 wprowadzamy właściwe już wielkości dochodów ogółem, 
dochodów bieżących, wydatków ogółem, wydatków bieżących i wydatków 
majątkowych. Zatem w roku 2016 w kolumnie dochody ogółem wprowadzamy 
wartość 31 723 841,40 zł, w kolumnie dochody bieżące w roku 2016 
wprowadzamy wartość 30 994 641,40 zł, w kolumnie wydatki ogółem w roku 
2016 wartość prawidłowa to 36 925 878,40 zł, wydatki bieżące 29 873 257,40 zł. 
W kolumnie wydatki majątkowe, ulegają one zwiększeniu do kwoty  
7 052 621,00 zł. W pozostałym zakresie w załączniku nie wprowadzamy zmian. 
Bardzo proszę o przyjęcie przedstawionej autopoprawki.  
  
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Pakość na lata 2016-2029.   
 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 16 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż niezabudowanej nieruchomości 
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gruntowej, położonej w m. Mielno gm. Pakość, oznaczonej jako dz. 13/13, 
stanowiącej mienie komunalne Gminy Pakość. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie głosu Sekretarza 
Gminy p. Joannę Zemełka. 

  
 Panie Przewodniczący, Panie Burmistrzu, Wysoka Rado, Szanowni 
Państwo. 
  Przedmiotem projektu uchwały jest sprzedaż działki 13/13. Jest to 
nieruchomość gruntowa niezabudowana położona w m. Mielno, gm. Pakość o 
pow. 1700 m2, księga wieczysta 23183. Ze względu na zainteresowanie nabyciem 
tej działki z możliwością zabudowy. Wniosek został przedstawiony na posiedzeniu 
komisji Rady Miejskiej i zaopiniowany pozytywnie. Bardzo proszę o przyjęcie 
projektu uchwały. 
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż niezabudowanej nieruchomości 
gruntowej, położonej w m. Mielno gm. Pakość, oznaczonej jako dz. 13/13, 
stanowiącej mienie komunalne Gminy Pakość. 
 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 

 
 
Do pkt. 17 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż niezabudowanej nieruchomości 
gruntowej, położonej w m. Mielno gm. Pakość, oznaczonej jako dz. 13/16, 
stanowiącej mienie komunalne Gminy Pakość. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie głosu Sekretarza 
Gminy p. Joannę Zemełka. 

  
 Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 
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 Przedmiotem projektu uchwały jest sprzedaż niezabudowanej nieruchomości 
gruntowej, która położona jest również w miejscowości Mielno gm. Pakość w 
sąsiedztwie działki 13/13. Bezpośrednio przylega ta działka do drogi gminnej 
150437C. Powierzchnia 1600 m2, księga wieczysta 23183. Ze względu na 
zainteresowanie jej nabyciem wniosek został przedstawiony na posiedzeniu 
komisji i zaopiniowany pozytywnie. Bardzo proszę o przyjęcie projektu uchwały. 
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż niezabudowanej nieruchomości 
gruntowej, położonej w m. Mielno gm. Pakość, oznaczonej jako dz. 13/16, 
stanowiącej mienie komunalne Gminy Pakość. 
 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 18 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie wyrażenia zgody na nabycie w drodze darowizny przez Gminę 
Pakość nieruchomości gruntowej oznaczonej jako działka nr 192/1, położonej 
w obrębie Radłowo, gm. Pakość, stanowiącej własność Skarbu Państwa. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie głosu Sekretarza 
Gminy p. Joannę Zemełka. 
  
 Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 
 Przedmiotem projektu uchwały jest przejęcie przez Gminę Pakość działki nr 
192/1 w drodze darowizny. Jest to działka stanowiąca własność Skarbu Państwa, 
położona wzdłuż drogi wojewódzkiej nr 251 Inowrocław-Kaliska. Jest to 
nieruchomość, którą planujemy zagospodarować na ścieżkę pieszo-rowerową w 
kierunku Piechcina. W związku z chęcią przekazania jej przez Skarb Państwa, 
czyli przez Starostę Inowrocławskiego w drodze darowizny, zasadnym jest jej 
przejęcie. Bardzo proszę o przyjęcie projektu uchwały. 
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
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Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na nabycie w drodze darowizny przez Gminę 
Pakość nieruchomości gruntowej oznaczonej jako działka nr 192/1, położonej w 
obrębie Radłowo, gm. Pakość, stanowiącej własność Skarbu Państwa. 
 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 19 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie wydzierżawienia części nieruchomości gruntowej oznaczonej jako dz. 
nr 53/19, stanowiącej własność Gminy Pakość, na okres dłuższy niż 3 lata, 
położonej w m. Wielowieś gm. Pakość. 
  

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie głosu Sekretarza 
Gminy p. Joannę Zemełka. 

  
 Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 
 Ten projekt uchwały jest konsekwencją omyłki w podstawie prawnej, która 
wystąpiła w uchwale podjętej przez Radę 22 marca br. Była to uchwała nr 
XII/125/2016 i dotyczyła wydzierżawienia na okres dłuższy niż 3 lata części 
nieruchomości oznaczonej nr 53/19. Dzierżawa dotyczyła terenu zajętego pod 
staw. W uchwale tej znalazł się przepis art. 37 ust. 1, który mówił o tym, że 
nieruchomości mogą być zbywane w trybie przetargowym, natomiast ta uchwała 
dotyczy wydzierżawienia w trybie bezprzetargowym na rzecz wnioskodawcy i 
dotychczasowego dzierżawcy. Zatem w podstawie prawnej musi być art. 37 ust. 4 
ustawy o gospodarce nieruchomościami. Konsekwencją tego działania jest fakt, iż 
uchwała nr XII/125/2016 traci swoją moc, natomiast będzie obowiązywać, 
oczywiście jeśli Szanowna Rada podejmie tę uchwałę, właśnie ta w brzmieniu z 
art. 37 ust. 4. Bardzo proszę o przyjęcie projektu uchwały.   
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
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GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę w sprawie wydzierżawienia części nieruchomości gruntowej oznaczonej 
jako dz. nr 53/19, stanowiącej własność Gminy Pakość, na okres dłuższy niż 3 lata, 
położonej w m. Wielowieś gm. Pakość. 
 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 20 - zapytania i wolne wnioski. 
 
Prezes Klubu Sportowego „Notecianka” Pakość p. Gwidon Sudoł  

 
Szanowny Panie Przewodniczący, Szanowna Rado, Panie Burmistrzu. 

Chciałbym na wstępie podziękować za to o co prosiłem w ubiegłym roku, aby 
przyspieszyć termin rozpatrzenia wniosków o dotację. Troszeczkę nam to 
usprawniło. Usłyszeliśmy tutaj dzisiaj, że projekt przebudowy stadionu nie ma 
możliwości jakiegokolwiek sfinansowania. Jednak chciałbym podkreślić, że 
aktualnie trwają prace nad nową ustawą o imprezach masowych, jak również 
nowymi wymogami, jakie spotkają kluby w odniesieniu do płyty stadionu i 
zabezpieczenia. Może się tak zdarzyć, że w najbliższym czasie nasz klub nie 
będzie mógł występować w wyższej grupie sportowej ponieważ nie posiada  
środków zabezpieczenia technicznego, mam na myśli monitoring oraz kontrolę 
dostępu. Dlatego chciałbym zaapelować, aby te sprawy nabrały tempa, no bo po co 
starania naszych zawodników jak nie będziemy mogli występować, a najbliższy 
stadion, który spełniłby te wymagania to jest stadion „Cuiavi”, za który byśmy 
musieli płacić. Mam nadzieję, że ten mój skromny apel zmobilizuje Radę do 
bardziej aktywnego włączenia się w ten projekt, bo możemy spotkać się w obliczu 
takiej ściany, gdzie niestety może zostać tylko B klasa. Nie wiem czy te 
wymagania dotyczą V ligi, ale na pewno dotyczą IV ligi, w której aktualnie 
występujemy. Ma to na celu podniesienie bezpieczeństwa w trakcie organizacji 
wydarzeń sportowych związanych z meczami sportowymi, Dziękuję.  
 
Prezes MUKS „Sokół” p. Henryk Kucharczyk 
 

Wysoka Rada, Panie Burmistrzu, zebrani goście chciałem się odnieść do 
problemy, który nas dotyczy. Międzyuczniowski Klub Sportowy „Sokół” w 
Pakości w przeszłości był klubem wielosekcyjnym i jest w dalszym ciągu, 
niemniej jednak pozbyliśmy się sekcji żeńskiej. Jedyna sekcja w gminie gdzie dla 
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kobiet, dla dziewczyn mieliśmy jakieś propozycje rozwoju sportowego, rozwoju 
fizycznego, a co za tym idzie również rozwoju umysłowego. W tej chwili w klubie 
jest taka sytuacja, że nie możemy ponieść kosztów reaktywowania tej sekcji. W tej 
chwili sekcja żeńska u nas nie istnieje, jednym z czynników było odejście trenera. 
Niemniej jednak mam taką prośbę, środki finansowe jak do tej pory są co roku 
troszeczkę mniejsze, jednak zgodne z naszymi potrzebami. Ale chcielibyśmy ją 
reaktywować, bo mamy taką możliwość. Była nasza zawodniczka, członek zarządu 
naszego klubu, w tej chwili chce zrobić kurs instruktorski, jeśli chodzi o piłkę 
siatkową. Piłka siatkowa w tej chwili w klubie naszym nie istnieje. Bardzo dobrze 
rozwija się natomiast piłka koszykowa, a to dzięki Mariuszowi Lewandowskiemu, 
robi bardzo dobrą robotę, ale nie tylko ma jedna sekcja się rozwijać a druga 
upadła. Tym bardziej, że to jedyna w klubach gminy Pakość sekcja żeńska. Proszę, 
żeby to uwzględnić w projekcie finansowym na przyszły rok, bo od przyszłego 
roku chcemy reaktywować tą sekcję. Zawsze było kilkadziesiąt dziewcząt, które 
systematycznie pięły się po szczeblach kariery sportowej i myślę, ze Wysoka Rada 
uwzględni moją prośbę, żeby te środki finansowe były przynajmniej o 300% 
większe niż do tej pory. 
 
   
Do pkt. 21 - odpowiedzi na interpelacje, zapytania i wnioski. 
 

Odpowiedzi udzielił Burmistrz Pakości p. Wiesław Kończal. 
 
Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 

 Przede wszystkim chciałbym serdecznie podziękować za udzielone 
absolutorium. Rozliczenie za rok 2015 tego co realizujemy zwłaszcza w kontekście 
rozliczeń stricte finansowych. To jest bardzo ważna rzecz, żeby powiem trywialnie 
„w papierach wszystko grało”. Pan Przewodniczący Komisji Rewizyjnej użył 
takiego sformułowania, „za rzetelne i zgodne z prawem wykonanie”, to mi 
szczególnie utkwiło w pamięci. Myślę, że my szczególną wagę do tego 
postępowania zgodnie z prawem przywiązujemy i za to chciałbym bardzo 
serdecznie Wysokiej Radzie podziękować. Szczególnie dziękuję Pani Skarbnik, 
służbom finansowym, urzędnikom Ratusza, ale również na równi wszystkim 
realizatorom budżetu, czyli kierownikom, dyrektorom jednostek podległych, 
sołtysom z Pełnomocnikiem ds. rolnych włącznie Panem Markiem Nieznalskim, 
którzy również realizują część naszego budżetu. Jesteśmy Szanowni Państwo już w 
połowie tego roku, ważne żeby rozliczyć rok poprzedni 2015, ale przede 
wszystkim musimy się skupić nad tym, żeby dobrze zrealizować również budżet 
tegoroczny. W poniedziałek  jedziemy z Zastępcą na spotkanie negocjacyjne z 
Marszałkiem Województwa. Tam słyszę, że czeka na nas grupa ekspertów 
wojewódzkich. Będą z nami negocjować zadania, które chcemy zrealizować w 
ramach Obszaru Rozwoju Społeczno-Gospodarczego Powiatu Inowrocławskiego. 
Sami nie jedziemy, jadą przedstawiciele wszystkich gmin naszego powiaty. Po 
powrocie chcemy usiąść i na kolejną czerwcową sesję Rady Miejskiej 
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przygotować plan szczegółowy na II półrocze, bo czas ucieka, mamy tego 
świadomość. Jest połowa maja, za chwilę koniec roku szkolnego, wakacje i 
praktycznie po roku. Mam na myśli oczywiście okres realizacji inwestycji. Ten 
czas bardzo szybko mija i faktycznie we wrześniu w październiku już trzeba się 
rozliczać, a trochę zadań przecież mamy zapisanych. Cały czas nas determinuje  
sprawa przebudowy drogi wojewódzkiej 255. Szereg spotkań, szereg inicjatyw, 
działań z naszej strony wykonaliśmy, z apelem skierowanym do Marszałka 
Województwa włącznie, wspólnie z trzema burmistrzami i dwoma starostami 
inowrocławskim i mogileńskim. No i czekamy co będzie z tą 255, bo to jest dla 
nas kluczowa rzecz. Czekamy również na odpowiedź z Narodowego Funduszu. 
Chcemy przynajmniej część inwestycji w tym roku rozpocząć, zrealizować, bo 
mam takie obawy, a takie są również i zapowiedzi, że rok 2017 to będzie duże, 
intensywne nasilenie tych środków. I wtedy, żeby nie było tak, że nie damy rady 
tego wszystkiego przetrawić, nie będziemy mieli możliwości, żeby to zapisać w 
budżecie itd. Bardzo ważną rzeczą jest i na to uczulam wszystkie służby, aby  
drugie półrocze tego roku było bardziej intensywne, jeśli chodzi o realizację zadań 
budżetowych. To tyle jeśli chodzi o absolutorium. Dziękuję p. Kierownik Ośrodka 
Pomocy Społecznej za przedstawioną ocenę zasobów pomocy społecznej, jak 
również p. Dyrektor Ośrodka Kultury i Turystyki i p. Dyrektor Biblioteki za 
przedłożone informacje. Może nie będę odpowiadał na zgłoszone interpelacje, bo 
one wszystkie są do realizacji. Tu nie ma się nad czym zastanawiać, trzeba po 
prostu przystąpić do ich realizacji. W sposób zwyczajowo przyjęty odpowiemy 
radnym na zgłoszone interpelacje. Ale nie był bym sobą, gdybym nie odpowiedział 
p. prezesom, którym jestem bardzo wdzięczny, że dzisiaj uczestniczą w tej sesji. 
To też taki dowód Panów aktywności, jeśli chodzi o tą niwę sportową. Zresztą 
użyliśmy takiego sformułowania w przedstawionej przez p. Kierownika informacji 
z działalności sportowej naszej gminy, że gdyby nie działalność wolontariuszy, a 
prezesi to taki klasyczny przykład działalności wolontariackiej, to kluby w ogóle 
by nie istniały,  nie działały. Z góry bardzo serdecznie dziękuję Panom nie tylko za 
tą obecność, ale w ogóle za zaangażowanie w działalność na rzecz klubów. Panu 
Prezesowi „Notecianki”, bo o tym nie wspomniał, ja może przypomnę, to 65-lecie 
klubu jest bardzo ważne. Cieszę się bardzo, że jutro jest spotkanie organizacyjne. 
Będzie reprezentował nas p. Kierownik Mariusz Jarzynowski. Jeśli chodzi o  
trybunę, to że na dzisiaj nie widzimy takiej możliwości, no bo rozporządzenie 
Ministra Sportu jest jakie jest. Taki zapis jest w rozporządzeniu, które mówi o 
wykorzystaniu Funduszu Rozwoju Sportu, niestety ale środków na remonty trybun 
nie ma z tych pieniędzy. Musimy coś innego poszukać i takie działania będziemy 
czynić. Po stronie Klubu „Notecianki” zawodników i p. Prezesa również, to by się 
przydało trochę lepsze wyniki osiągać, powiem szczerze, bo jestem lekko 
zaniepokojony. 6 z ostatnio przegranych meczy, to mówi samo za siebie. 
Przydałoby się utrzymać jakąś taką pozycję niespadkową w lidze i tego życzę p. 
Prezesowi, działaczom, zawodnikom szczególnie. Wolelibyśmy wszyscy, aby był 
utrzymany obecny status quo wyników sportowych. Panu Prezesowi Henrykowi 
Kucharczykowi deklaruję, tutaj musimy rzeczywiście zrobić wszystko, żeby Panie 
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jak najbardziej garnęły się do sportu, trenowały różnego rodzaju dyscypliny 
sportowe. I tu wspólnie, myślę z zarządem MUKS „Sokół” zrobimy wszystko, aby 
takie działania wspierać. Dziękuję bardzo. 
 
 
Do pkt. 22 - zamknięcie sesji 
  

Przewodniczący obrad podziękował obecnym za czynny udział i zamknął   
obrady XIII sesji Rady Miejskiej w Pakości. 
 
 
Na tym protokół zakończono. 
Protokolant: A.E.     
    
 

Przewodniczący   
    Rady Miejskiej w Pakości 
 

                                  Jerzy Joachimiak 
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